
 

 

ACTA DEL CONSELL PLENARI 

 

Identificació de la sessió  
Núm.: 20 
Data: 4 d’octubre de 2018  
Caràcter: ordinari  
Horari: 18.40 h a 22.07 h  
Lloc: Seu del Districte d’Horta-Guinardó  
 
Assistents  
 
President  
Jaume Collboni Cuadrado (GMDPSC-CP)  
 
 
Consellers i conselleres  
Joan Cela Ollé (GMDBComú-E)  
Elena Tarifa Herrero (GMDBComú-E)  
Fernando Marín Blanco (GMDBComú-E)  
Beatriz Martínez Alonso (GMDBComú-E)  
Víctor Valls Andrés (GMDBComú-E)  
Pau Gonzàlez Val (GMDBComú-E)  
Lina Huélamo Soriano (GMDDemòcrata)  
Albert Pérez Garro (GMDDemòcrata)  
Susanna Porcar Portela (GMDDemòcrata)  
Gonzalo Puelles García (GMDDemòcrata)  
Javier Edrosa Pérez (GMDC’s) 
Nicolás Ortiz Cuevas (GMDC’s)  
Ricard Farin Sanz (GMDERC-AM) 
Xavier Reig Robledo (GMDERC-AM)  
Luis Fernando García Egea (GMDPSC-CP) 
Núria Carmona Cardoso (GMDPSC-CP)  
Manuel Conde García (GMDPPC)  
Carlos Torrubiano Blanco (GMDPPC)  
Néstor Ballesteros Díaz (GMDCUP-PA) 
 
Cap del Departament de Serveis Jurídics-Secretària accidental  
Andrea Prange  
 
Gerent  
Eduard Vicente Gómez 
 
Excusa la seva absència 
Mercedes Vidal Lago, regidora del Districte. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

 

 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
El president obre la sessió. 
 
Comença llegint el text legal relatiu als drets d’imatge de les persones que intervindran 
al Consell Plenari: d’acord amb la normativa de protecció de dades personals de 
l’Ajuntament de Barcelona, s’informa les persones assistents que la sessió es grava i 
es difon per streaming (el cartell de l’entrada de la sala així ho indica); la zona 
habilitada per al públic assistent és una zona d’ombra , i la zona de gravació és la 
situada on hi ha el micròfon; les persones assistents que se situïn a la zona de 
gravació, que coincideix amb la d’intervenció, si no han expressat el contrari al full 
d’intervenció, donen el seu consentiment explícit al tractament de la seva imatge. 
Esmenta que una persona que intervindrà no ha donat aquest consentiment i que, per 
tant, quan parli, la càmera no l’enfocarà. 
 
 
A) Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària del dia 12 de juliol de 2018 

i de la sessió extraordinària del dia 12 de setembre de 2018 
 
El president demana si algú vol fer algun comentari. 
 
S’aproven per unanimitat. 
 
 
B) Part informativa 
 
a) Cartipàs 
 
1. Donar compte del Decret d’Alcaldia, de 20 de juliol de 2018, de nomenament 

del Sr. Luis Fernando García Egea (PSC) com a membre del Consell Municipal 
del Districte d’ Horta-Guinardó i de la seva presa de possessió, efectuada en 
data 27 de juliol de 2018 

 
El Consell se n’assabenta. 
 
 
2. Donar compte de la resolució de la regidora Gala Pin Ferrando, d’1 d’agost de 

2018, d’assignació de la dedicació parcial del 75% al conseller del Grup 
Municipal del PSC, Sr. Luis Fernando García Egea 

 
El Consell se n’assabenta. 
 
El president recorda que, per tradició del Districte, quan entra un conseller nou és 
perquè en surt un altre, i en aquest cas el senyor Luis Fernando García Egea 
substitueix la senyora Núria Galán Orriols. Anuncia que vol lliurar a la senyora Galán 
una reproducció de la façana de la seu del Districte, en nom del Districte i com 
s’acostuma a fer amb els regidors quan deixen el càrrec, com a reconeixement a la 
feina d’aquests anys. Expressa que és l’homenatge que li volen retre i es mostra 
convençut que seguirà treballant pels barris del Districte com a activista i persona 
compromesa amb el moviment associatiu.   
 
A invitació del president, la senyora Galán s’aixeca per recollir l’obsequi. Agraeix el 
reconeixement i afirma que ha estat una profunda experiència ser consellera del 



 

 

Districte d’Horta-Guinardó i que se n’emporta un bagatge molt gran per continuar fent 
política. 
 
Transmet el seu agraïment a les persones tècniques de la casa; al president, per  les 
paraules que li ha dedicat i per la complicitat de sempre, i als consellers i conselleres. 
Assegura que sempre ha intentat fer plantejaments constructius, posant de la seva 
part tant des de l’oposició com des del Govern, amb la distància ideològica que manté 
amb alguns i la proximitat que pot tenir amb altres. Afegeix que de vegades no ho ha 
aconseguit, però que, en tot cas, sempre ho ha fet amb el respecte que tothom es 
mereix per les hores que hi dedica i per la voluntat que hi posa.  
 
Especialment destaca que s’emporta la immensa sort d’haver conegut moltíssima gent 
del Districte que lluita cada dia des de les associacions, les escoles i les entitats 
veïnals. Considera que són els qui més aporten als consellers: els donen il·lusió, 
experiència i passió per tirar endavant les propostes relatives a les seves demandes i 
problemes, que és, en definitiva, la voluntat que els ha guiat.  
 
A més, agraeix al PSC d’Horta-Guinardó que li donés la confiança per poder 
representar els ciutadans amb els vots que havia obtingut el partit al Districte, i 
especialment a la senyora Núria Carmona i al senyor Luis Fernando García, amb qui 
ha fet un grup municipal, ha fet camí, ha fet valors, ha fet estima i ha fet amics. També 
fa extensiu l’agraïment al conjunt de l’agrupació. 
 
Per acabar, vol subratllar que tots els qui han fet política i que sempre intenten 
defensar des de les entitats, les associacions i els diferents espais els seus principis 
de la millor manera possible, ho fan amb el tracte i amb la deferència, tot i les 
distàncies i tot i la proximitat ideològica. Es mostra satisfeta d’haver -ho fet al PSC de 
Barcelona i d’haver-hi contribuït des del PSC d’Horta-Guinardó, i remarca que 
continuarà en aquesta línia a l’espai públic, ara fora del Districte. Creu que és un  
moment complex, en què molta gent ho està passant malament als barris, i que va bé 
que puguin sumar-se les capacitats de tothom. Desitja molts encerts a tots els 
consellers i conselleres, perquè els barris del Districte ho necessiten, i conclou que 
seguirà defensant el projecte socialista, que és de justícia i de llibertat per a Barcelona 
i per a cada barri. 
 
 
3. Presa de possessió del nou conseller del Districte, Sr. Néstor Ballesteros Díaz, 

del Grup Municipal de la CUP - Capgirem Barcelona 
 
El president llegeix el Decret d’Alcaldia, de 28 de setembre de 2018, pel qual es 
nomena el senyor Néstor Ballesteros Díaz membre del Consell Municipal d’Horta -
Guinardó. Manifesta que el conseller ha donat compliment als requisits previstos a les 
Normes reguladores del funcionament dels districtes per poder accedir al càrrec amb 
totes les compatibilitats que són necessàries per a aquest cas, que està assabentat del 
règim de prohibicions i incompatibilitats que és aplicable de conformitat amb 
l’ordenament jurídic vigent i, en concret, que no l’afecta cap prohibició ni 
incompatibilitat per exercir càrrecs públics.  
 
Tot seguit enuncia la fórmula per jurar o prometre el càrrec.  
 
El senyor Néstor Ballesteros jura el càrrec per imperatiu legal.  
 
El president li dona possessió del càrrec i també la benvinguda. 
 
El Consell se n’assabenta. 



 

 

 
 
4. Donar compte del Decret d’Alcaldia, de 28 de setembre de 2018, de 

nomenament de l’Im. Sr. Alberto Villagrasa Gil com a regidor adscrit al 
Districte d’Horta-Guinardó, en substitució de la Ima. Sra. Ángeles Esteller 
Ruedas 

 
El president observa que el senyor Alberto Villagrasa, del Grup Municipal del PP, no 
ha assistit a la sessió però li dona la benvinguda allà on sigui. 
 
El Consell se n’assabenta. 
 
 
b) Despatx d’ofici 
 
5. Comunicació de les resolucions incloses en el despatx d’ofici que s’adjunta 

com a annex 
 
Pel que fa a les resolucions (dietes de consellers, devolucions de dipòsits i qüestions 
de responsabilitat patrimonial) incloses en el despatx d’ofici que s’ha facilitat com a 
annex, el president demana si algun dels consellers o conselleres hi ha de fer alguna 
observació. No se n’expressa cap. 
 
El Consell se n’assabenta. 
 
 
c) 6. Informe del Govern del Districte 
 
El senyor Pau Gonzàlez Val, conseller tècnic del Districte, en nom del Govern, 
comença la seva intervenció anunciant que parlarà en primer lloc de qüestions de 
mobilitat, un tema reiterat en els informes i plenaris, com no pot ser d’una altra manera 
en un districte tan complicat, tan extens i tan orogràficament complex com és Horta-
Guinardó.  
 
En nom del Govern i de l’Ajuntament, demana disculpes pel mal funcionament de les 
escales mecàniques, dels ascensors i dels diferents elements de mobilitat que estan 
instal·lats a la via pública, que són elements clau per a la mobilitat veïnal i que des de 
just abans de l’estiu estan funcionant malament. 
 
Recorda que al maig es va dur a terme el nou concurs per al manteniment de les 
escales, en què l’Ajuntament va augmentar un 30% el pressupost per poder donar una 
atenció millor al veïnat i garantir una resposta i una reparació de les incidències més 
ràpides. Explica que al juliol, quan va entrar en vigor el nou contracte, es va decidir 
elaborar una auditoria de l’estat de totes i cadascuna de les instal·lacions del Districte, 
el que té més escales i ascensors a la via pública i un dels més difícils de la ciutat. 
Afegeix que l’auditoria va detectar algunes deficiències greus en el manteniment 
d’aquestes instal·lacions i que, fins i tot, s’hav ien deixat de fer intervencions 
necessàries per conservar-les en bon estat. 
 
Per això, informa que durant l’estiu es van dur a terme intervencions en tretze escales i 
sis ascensors, però que això no ha servit per posar totes les instal·lacions al dia i que  
han de continuar treballant-hi amb la nova empresa, que no és la que hi havia fins al 
mes de maig passat. Com a conseqüència dels greus errors i mancances en el 
manteniment de les escales i ascensors, afirma que es repercutiran les despeses 



 

 

generades per les intervencions extres en l’anterior mantenidor. En aquest punt, 
insisteix a demanar disculpes al veïnat del barri. 
 
A continuació destaca que fa just un mes que s’ha recuperat la que va ser la primera 
línia de bus de barri de la ciutat: la que es va dir  primer 212 i després 112. Recorda 
que era la línia més usada de tota la ciutat i que en el mandat anterior va desaparèixer 
per fusionar-se amb la 185, la qual cosa va empitjorar el servei que rebien els barris de 
Sant Genís i d’Horta. Ara remarca que aquests dos barris tornaran a disposar del 
servei que necessiten, amb més freqüència de pas i amb més capacitat per absorbir la 
demanda. També espera que aviat pugui entrar en funcionament la línia 135, que ha 
de ser la línia de bus del barri de Montbau i del parc de la Vall d’Hebron, per acabar de 
relligar tots els barris del Districte. 
 
Continuant en l’àmbit de la mobilitat, exposa que s’estan impulsant mesures, 
treballades amb el veïnat, per regular el trànsit a l’entorn del Park Güell, entre les quals 
sobresurt la creació d’una llançadora específica per als turistes: es vol evitar la 
sobrecàrrega actual a les línies 24 i 92 i, sobretot, l’objectiu és que aquest transport el 
paguin els visitants, ja que la T10 és un dels títols més subvencionats i el sufraguen 
tots els veïns i veïnes de la ciutat. A més, informa que s’eliminaran les dues parades 
del costat del Park Güell, que era una demanda veïnal de Can Baró i del Carmel, 
també per donar més fluïdesa a les línies d’autobús 24 i 92. Explica també que 
s’aplicaran mesures correctores del gran volum de trànsit d’autocars i de vehicles 
grans que pugen actualment pel carrer de Praga: la idea és posar la llançadora, però 
abans haver tret les dues línies de bus turístic que actualment hi pugen, per reduir 
l’impacte de la circulació dels vehicles grans. 
 
Pel que fa al seguiment del Pla de desenvolupament econòmic (Horta-Guinardó és un 
dels sis districtes on s’ha impulsat en aquest mandat), n’enumera algunes de les 
accions recents més importants, com ara el trasllat del Punt d’Orientació Laboral (obert 
el 2016) a l’Hospital de la Vall d’Hebron, l’equipament més gran del Districte, per posar 
el servei d’atenció a les persones desocupades allà on hi ha més trànsit de gent, i la 
selecció de les dues empreses que s’encarregaran dels treballs per endegar l’espai de 
cotreball de la Clota, un edifici públic on fa gairebé una dècada que els baixos estan 
buits i que s’ompliran amb un espai de cotreball amb retorn social, perquè les 
persones, els projectes i les cooperatives puguin tirar endavant les seves idees i 
generin un retorn als barris. Convida a tothom a visitar el MartiCoffee, el cafè per a la 
formació i l’ocupació obert al juliol per la fundació Martí Codolar, entitat històrica del 
Districte de formació, ocupació i d’acompanyament a infants i joves. Fa referència 
també a Tecomate, projecte cooperatiu que s’inaugura el 7 d’octubre, a càrrec d’un 
grup de joves de la Teixonera que ha rebut el suport del Pla de desenvolupament 
econòmic. 
 
Finalment, convida tothom a anar a les festes de Montbau i fa referència al Memorial 
de la Pau dedicat a Hiroshima (important en un moment com aquest) i a la cloenda del 
cicle de contes a la font del Cuento. 
 
El senyor Víctor Valls Andrés, conseller de Territori i Sostenibilitat, en nom del Govern 
del Districte, es refereix a diverses qüestions urbanístiques. Avança primer que el 29 
d’octubre es reunirà el jurat del concurs per a l’avantprojecte dels Tres Turons . 
Tanmateix, com que hi ha precs relatius a aquest tema, hi aprofundirà més endavant.  
 
Destaca que el cap de setmana del 29 i 30 de setembre s’han inaugurat 6.000 m2 de 
nou espai verd a la ciutat i 3.000 m2 d’arranjament d’espai públic a tres indrets molt 
significatius del Districte: els jardins de Can Fargues, plens d’història; la plaça de  
Raimon Casellas, plena de memòria, i uns altres espais de nova creació com són els 



 

 

jardins de Can Marcet, on s’ha pogut fer fora els cotxes per donar la benvinguda al 
verd i les persones. 
 
D’altra banda, informa de l’inici de les obres a l’entorn de la superilla d’Horta, els dies 8 
i 15 d’octubre, pel que fa als projectes previstos al carrer Fulton i a la plaça Eivissa, i 
també de les voreres passants de Baixada de la Plana i del carrer Canigó amb Fabra i 
Puig. Així mateix, fa referència a la propera finalització de les obres del Centre 
Esportiu Municipal d’Horta (pendents només de la data d’inauguració, tot i que alguns 
espais ja s’estan utilitzant d’una manera important) ; al començament de les obres al 
casal de barri de Llobregós, l’1 de novembre; a l’inici de les activitats programades al 
Centre de Natura de Can Soler, el 5 d’octubre , i al començament de les obres dels 
jardins del carrer de Tir. 
 
Finalment, també esmenta les escales mecàniques i altres millores a la Teixonera, i 
l’inici del procés participatiu per a la modificació del Pla general metropolità a l’àmbit de 
la Clota, que es presentarà a tot el barri el 22 d’octubre.  
 
El senyor Néstor Ballesteros Díaz, del GMDCUP-PA, expressa que el Districte d’Horta-
Guinardó, com arreu dels Països Catalans i la resta de l’Estat, està ple de casos 
repressius contra les persones que lluiten, i manifesta que els presos polítics ―que 
efectivament són presos polítics, sense eufemismes― no són els únics represaliats, ni 
l’Estat espanyol l’únic que represalia. Afirma que la Generalitat i l’Ajuntament de 
Barcelona, amb les seves respectives policies, formen part de l’estructura repressiva 
de l’Estat. Remarca que a Horta-Guinardó, des de fa temps, l’Ajuntament ofega els 
ciutadans amb multes per mitjà de l’Ordenança municipal del civisme o, millor dit, del 
cinisme i que, sigui per la lluita dels treballadors amb Movistar o contra els 
desnonaments, sembla que a aquest Govern no li agrada la classe obrera. Afegeix que 
ha passat de dir-se «el Govern dels moviments socials», que es posava en primera 
línia de les mobilitzacions sempre que servís per sortir a la foto, a estar en primera 
línia de la repressió contra la classe treballadora. Així mateix, considera que el Govern 
critica els Mossos però dona impunitat a la Guàrdia Urbana i un cos municipal 
d’antidisturbis que apallissa manters, és a dir, critica la repressió que exerceixen els 
altres, mentre que li encanta la que pot exercir ell. En aquest sentit, posa l’exemple de 
la detenció per part de la Guàrdia Urbana, al juliol, d’un jove antifeixista al costat del 
casal Tres Voltes Rebel, en què el Govern va tornar a equiparar el feixisme amb 
l’antifeixisme, la violència amb l’autodefensa. 
 
Tot seguit, esmenta casos de persecució penal per part de l’Estat i de la Generalitat 
(abans del 155): el Govern de Junts pel Sí (ERC i PDeCAT) ha perseguit i denunciat 
estudiants que s’han manifestat per suprimir les taxes brutals que impedeixen que la 
classe obrera pugui anar a la universitat; els grups antifeixistes són perseguits pel 
fiscal per delicte d’odi; la Generalitat ha perseguit, dos anys consecutius, aquells que 
s’han manifestat el Primer de Maig per reclamar millores per a la classe treballadora, i 
els qui han defensat pacíficament el dret a decidir davant la seu del PP s’han hagut 
d’enfrontar a peticions de sis anys de presó. 
 
Recorda també qui quasi perd un ull a causa dels cops de porra de la policia de la 
Generalitat; els 25 estudiants i dos treballadors de la UAB denunciats per Cristina 
Carrasco, part de la classe acadèmica progre que compagina la docència amb les 
llistes d’ICV-EUiA; Tamara Carrasco i Adrià Carrasco, acusats de terrorisme per ser 
independentistes i decidir que viure és prendre partit,  i Jorge Aranda, de Madrid, i 
tantes persones que pateixen la persecució política i la utilització instrumental del dret 
penal per a la repressió. Assegura que tot això no seria possible sense l’ajuda del 
PSOE i PP, que durant 40 anys de democràcia, o així en diuen ells, únicament han fet 
endurir any rere any la llei en què s’emmarca clarament el dret penal de l’enemic. 



 

 

Exposa que les grans modificacions del Codi penal en què han participat tant el PSOE 
com el PP durant el curs dels seus mandats han tingut com a objectiu la clara 
persecució dels col·lectius que lluiten per millores socials, com a enemics de l’Estat i la 
seva burgesia, ja que es modifica la llei per castigar al seu gust, i no només per motius 
polítics. Menciona el cas de la tipologia penal de terrorisme, arran de l’última 
modificació de l’any 2015, per manifestar-se o defensar-se en un lloc públic, i fa 
referència als nois d’Altsasu, que han estat quasi dos anys segrestats per l’Estat; a un 
noi que ha anat a la presó per fer una pintada amb un retolador, o a Tamara Carrasco, 
que no pot sortir de casa seva, i a l’Adrià Carrasco, que ha estat obligat a l’exili perquè 
ara mateix tot dissident és un terrorista. 
 
Per acabar, manifesta que la crisi política és greu, que les classes populars 
s’enforteixen, que el sistema d’alternança de governs entre el PSOE i el PP per fer 
veure que a l’Estat es movia alguna cosa, quan en realitat no s’ha mogut res des de fa 
molts anys, està condemnat a la derrota, i que els grans pactes d’Estat per la 
repressió, com la llei de partits o la llei mordassa, no són més que el seu esforç per 
sobreviure a un règim que saben que s’acosta al final.  
 
El senyor Manuel Conde García, del GMDPPC, afirma que, dia rere dia i any rere any, 
la inseguretat i l’incivisme augmenten a Barcelona i que l’actual pla de seguretat no 
funciona. Creu que al Govern no li interessa que es publiqui l’enquesta de 
victimització, segurament pels mals resultats d’altres anys en aquesta mateixa època: 
un de cada quatre barcelonins reconeix que ha patit un robatori en el darrer any, la 
delinqüència es dispara un 20,5% i s’incrementen els narcopisos, els robatoris al carrer 
i l’incivisme. Centrant-se en el Districte, esmenta les baralles de mesos anteriors al 
Turó de la Rovira, el tiroteig que hi va haver al Carmel, els robatoris a la via pública 
denunciats pel veïnat de la Font d’en Fargues i l’existència de narcopisos al carrer 
Santa Otília, també advertida pels veïns i veïnes. Espera que el Districte no es 
converteixi en el Raval i remarca que la ciutat sense llei es multiplica, la victimització 
creix i a Barcelona es cometen vint delictes per hora, una dada que ha de preocupar.  
 
Destaca que fa un any el Govern es va adonar de les queixes per la falta de neteja i 
que la senyora Beatriz Martínez va informar que s’havien detectat 863 punts negres 
pel que fa a la brutícia, 103 dels quals a Horta-Guinardó. Un any després, considera 
que el problema persisteix, amb solars que semblen abocadors, acumulació de brossa 
als contenidors, excrements de gossos a les voreres, escocells plens d’herbes que 
serveixen de pipicans, etc. Assegura que l’empresa potser haurà canviat, però que 
gairebé tot continua igual. A més, es refereix a la falta de manteniment als carrers, on 
només es posen pedaços, i a les escales mecàniques, per la qual cosa s’ha disculpat 
el senyor Gonzàlez, que estan aturades un dia sí l’altre també. 
 
D’altra banda, qualifica el Bicing de pou sense fons, amb unes pèrdues acumulades de 
12 milions d’euros, i critica que el Govern municipal hagi decidit renunciar al patrocini 
publicitari, que hauria pogut representar més d’1,5 milions d’euros anuals per ajudar a 
finançar el servei. Conclou que finalment aquesta mala gestió la pagaran tots els 
barcelonins amb impostos. 
 
Pel que fa als mercats de la Vall d’Hebron i d’Horta, recorda que l’octubre de 2016 el 
Govern va dir que la remodelació del mercat de la Vall d’Hebron finalitzaria el 2018, 
però creu que no serà així, pels retards, les retallades i l’estat en què es troba ara 
mateix l’equipament. Afegeix que l’ascensor que s’hi havia d’instal·lar no es construirà 
fins que acabin les obres, el 2019. 
 
En el cas del mercat d’Horta, considera que el Govern no té la intenció de reformar -lo, 
sinó d’incloure’l al Pla de protecció del nucli antic d’Horta, la qual cosa impedirà  que es 



 

 

renovi, com demanen el seu grup i els paradistes. Espera que el Govern contesti 
raonadament les al·legacions presentades en temps i forma. 
 
Quan falten set mesos, 23 dies i dos plenaris per a les eleccions municipals del 26 de 
maig de 2019, afirma que el Govern s’està afanyant a executar o, més ben dit, 
organitzar un concurs de projectes per a tot allò que no han dut a terme en tres anys. 
Posa l’exemple del concurs per executar el PGM dels Tres Turons, que comportarà 
expropiacions i reubicacions de veïnes i veïns a la Pedrera de Can Baró o als Tallers 
Muñoz, terrenys que en el mandat anterior s’havien destinat a equipaments. Valora 
negativament que es vulgui dur a terme el projecte dels Tres Turons segons el pla 
aprovat el 2010, quan el GMDPPC sempre ha estat partidari d’un parc mixt, i espera 
que en el pròxim mandat hi hagi unes altres majories. 
 
Per acabar, menciona també el concurs de projectes per a la rambla del Carmel i 
afirma que el seu grup hi està a favor, però d’una forma diferent. Recorda que des de 
l’inici d’aquest mandat s’han convocat diverses reunions en què el veïnat, els 
comerciants i les entitats han pogut opinar sobre el futur de la via. Assegura que en la 
darrera reunió sobre aquest projecte, celebrada el 26 de setembre, hi va haver una 
pobra representació dels comerciants, i es pregunta si això és el que el Govern 
considera participació ciutadana. 
 
La senyora Núria Carmona Cardoso, del GMDPSC-CP, anuncia que la seva 
intervenció, malauradament, tornarà a centrar-se en la inacció del Govern del Districte 
i en la paràlisi institucional que està malmetent importants projectes, inversions i 
intervencions als barris i que es deriva d’una gestió nefasta i ineficaç dels recursos 
públics i una preocupant confusió entre els rols polítics, veïnals i tècnics. 
 
Interpel·la el Govern sobre el grup impulsor del Pla de barris que es va comprometre a 
crear en el Plenari anterior, arran d’una proposta del GMDPSC-CP. Així, els demana a 
què esperen, perquè el mandat s’està acabant, i si els veïns  i veïnes tindran alguna 
cosa concreta abans del maig del 2019. Està d’acord que els plans de barris no són 
només obra i pedra, però considera que segur que no són maquetes, plànols, 
projectes i processos. En relació amb això, retreu al Govern l’excés de processos 
participatius, concursos d’idees i projectes, com en els casos de la rambla del Carmel 
o la Bòbila, que serveixen només com a elements de propaganda, quan el veïnat vol 
respostes i solucions. 
 
D’altra banda, esmenta el greu despropòsit que es viu al Carmel amb les escales 
mecàniques i l’ascensor inclinat del carrer de l’Alguer i de Feijóo, en què també 
s’aprofundirà més endavant, i dona la benvinguda al Plenari als veïns i veïnes que han 
recollit signatures per la manca de funcionament de les escales i pe r l’abandó de 
l’aparcament provisional del carrer Santuari, problemes als quals s’ha afegit aquest 
estiu la brutícia i la pudor dels parterres situats al costat d’aquestes escales.  
 
També saluda els representants de les noranta famílies del carrer de Letamendi amb 
Mont-ral: es tracta de llogaters de renda antiga que s’estan veient forçats a deixar casa 
seva per la pressió dels propietaris, un altre tema que es tornarà a tractar més 
endavant. 
 
Pel que fa a la mobilitat i el transport públic, afirma que continuen les mobilitzacions 
veïnals per reclamar la finalització de la línia 9 del metro o la millora del servei de la 
línia d’autobús 24. A més, fa referència al veïnat de la Teixonera, a qui el Govern 
reclama paciència. Opina que és comprensible que se’ls hagi esgotat, ja que és l’única 
solució que es dona a l’oblit i els greuges, a un Pla de barris que no s’executa o a una 
escola bressol inexistent. En relació amb això, pregunta al Govern si es farà aquesta 



 

 

escola bressol, si el mercat de la Vall d’Hebron s’inaugurarà sense que estigui acabat i 
si hi ha calendari per al cobriment de la ronda de Dalt.  
 
D’altra banda, en matèria de convivència i seguretat critica que, per exemple, en el cas 
de les ocupacions il·legals a Sant Genís s’enviessin uns mediadors que, pel que 
afirmen els veïns i veïnes, es van situar clarament al costat dels interessos dels 
ocupants. Assegura que el fenomen dels narcopisos ara no és exclusiu del Raval i que 
les baralles, l’incivisme i el tràfic de drogues s’estenen a altres barris de la ciutat, i 
també a Horta-Guinardó. A més, remarca que la seguretat és un dret i és obligació 
dels qui es diuen d’esquerres defensar barris segurs, convivència, civisme i un espai 
públic compartit i per a tothom. 
 
Finalment, manifesta que disposen de les dades greus i preocupants de victimització i 
delictes, gràcies al Ministeri de l’Interior, perquè l’Ajuntament de Barcelona no les 
presenta. Tot i que es coneixen les dades que afecten la ciutat, demana saber les 
relatives a Horta-Guinardó i els seus barris. En qualsevol cas, considera que es pot 
intuir la situació pel que explica el veïnat: robatoris amb violència a persones i 
comerços, furts, intimidacions, venda de droga, baralles, exemples com els veïns i 
veïnes de Santa Otília o el que ha passat a la plaça Pastrana o, si és cert, el tiroteig al 
barri del Carmel, a banda dels problemes de seguretat amb els ocupes de Sant Genís i 
l’augment de la sensació d’inseguretat. Per acabar, reclama al Govern que sigui 
transparent i comuniqui les xifres de victimització i delictes. 
 
El senyor Ricard Farin Sanz, del GMDERC-AM, fa referència en primer lloc al Mas 
Casanovas, el CAP Guinardó, l’EOI Vall d’Hebron, la FEDAC Horta i l’Escola Mare 
Nostrum, els cinc col·legis del Districte represaliats per l’Estat espanyol l’1 d’octubre de 
2017 en què es van atacar veïns i veïnes. Recorda que els causants d’aquestes 
destrosses i atacs segueixen lliures, mentre tanta altra gent, com ha comentat el 
senyor Néstor Ballesteros, continua represaliada per l’Estat . A més, assenyala que el 
Govern que conjuntament amb la ciutadania va fer possible aquell referèndum fa 
gairebé un any que és a la presó, i ho qualifica de vergonya d’estat. 
 
Entrant en l’informe, afirma que els nous jardins de Can Marcet són un espai 
imprescindible i necessari per al barri i també un molt bon record a Manuel Forcales i a 
tota la gent que ha lluitat, lluita i lluitarà pels seus barris i per transformar la realitat més 
propera. No obstant això, menciona que l’espai per als gossos no compleix les 
demandes que les associacions animalistes havien formulat de manera reiterada i que 
no s’han protegit les baranes amb arbustos. 
 
D’altra banda, considera que la reforma del Centre Esportiu Municipal d’Horta ha estat 
una oportunitat perduda per retornar la piscina descoberta al barri , ja que el Govern va 
decidir que no es faria, quan era totalment viable. Així mateix, sobre el Pla de barris, 
creu que a la Teixonera es quedarà en una escala mecànica.  
 
En referència a la mobilitat i l’accessibilitat, subratlla que són drets que l’Ajuntament ha 
de garantir i que és evident, com ha assenyalat el senyor Gonzàlez, que a l’estiu 
aquests drets s’han vist vulnerats pels ascensors i les escales mecàniques que no han 
funcionat. Manifesta que l’Ajuntament ha de poder arreglar unes escales o un 
ascensor i després passar comptes a l’empresa, ja que l’objectiu sempre ha de ser 
garantir drets, i no queixar-se que s’estan vulnerant. 
 
Respecte a Can Soler, assenyala que s’ha transmès al Govern, en dues reun ions i 
també per part del veïnat, que no és un espai accessible. En aquest sentit, critica que 
s’obrin activitats a les quals no podrà accedir tothom i demana al Govern que, quan es 



 

 

plantegi un nou espai, es tinguin en compte totes les realitats i que tothom hi pugui 
accedir. 
 
Pel que fa a la futura línia de bus 135, recorda que al Plenari de desembre del 2016 es 
va dir que entraria en funcionament l’any 2017, i no va ser així. Malgrat que el Govern 
asseguri que està de camí, opina que la situació està igual i que la nova línia no 
arribarà ni en el mandat següent. 
 
Passant al Pla de desenvolupament econòmic, remarca que el que cal és promocionar 
més el comerç de proximitat. En referència als locals de cotreball, considera que està 
molt bé obrir-los (va ser una proposta presentada pel GMDERC-AM en un Plenari), 
però pensa que s’hauria de prioritzar instal·lar-los al Guinardó, perquè els estudis del 
mateix Pla de desenvolupament han posat de manifest que és el barri amb més locals 
buits de tot el Districte i gairebé de tota la ciutat. Afegeix que caldria portar a terme un 
treball individualitzat a cada barri d’acord amb el seu teixit comercial. 
 
Finalment, expressa que els drets són un tema que els preocupa i que totes les 
administracions els han de garantir. Puntualitza que drets com l’educació, la igualtat 
d’oportunitats, l’accessibilitat i la mobilitat o la transparència han d’estar garantits per 
l’Ajuntament. En aquest sentit, pregunta al Govern per què nega les retallades.  A més, 
demana si retallaran o, per contra, s’endeutaran i faran que l’Ajuntament entri en 
dèficit. Afirma que només hi ha aquestes dues opcions i que tothom sap que no 
s’ingressarà el que s’havia previst. 
 
El senyor Nicolás Ortiz Cuevas, del GMDC’s, manifesta en primer lloc que els grups 
municipals encara estan esperant que se’ls presenti un informe detallat de cadascuna 
de les partides d’inversió afectades per les desviacions pressupostàries i dels nous 
calendaris d’execució, si escau, tal com es va aprovar en el Plenari extraordinari del 
mes de setembre. 
 
D’altra banda, assenyala que el seu grup ha reclamat moltes vegades al Plenari que 
es respectin, sempre i per sobre de tot, els valors de la convivència, uns principis que 
segur que tots els presents comparteixen. Exposa que la convivència és prioritzar el 
respecte en el dia a dia entre persones que no sempre pensen igual, que és essencial 
per al progrés de la societat i que, per això, ha de ser una obligació i una prioritat per 
als representants polítics. Per aconseguir-ho, és essencial que el Govern mantingui i 
respecti en tot moment la neutralitat de l’espai públic, que és l’espai de tothom, i per 
això censura que un representant polític com el senyor Gerardo Pisarello, tinent 
d’alcalde, utilitzi actes veïnals com el pregó d’Horta o la inauguració o canvi de nom 
d’una plaça al Baix Guinardó per oferir discursos partidistes i populistes, pronunciar un 
míting polític i atacar valors democràtics i constitucionals com ara la separació de 
poders o l’estat de dret. Creu que és la clara mostra d’un governant que no governa 
per a tothom. Així mateix, torna a demanar que es retiri la pancarta partidista de la 
façana de la seu del Districte. 
 
A continuació, afirma que el fet que el senyor Gonzàlez hagi demanat disculpes pels 
problemes de l’estiu amb els ascensors i les escales mecàniques l’honora, però que no 
és al càrrec per demanar perdó, sinó per exercir una bona gestió de les polítiques 
públiques de mobilitat i d’equipaments. Destaca que ha estat una de les situacions 
més desagradables que s’han donat a l’estiu i que el seu grup l’ha denunciada en 
diferents ocasions i ha formulat propostes per millorar el servei d’aquestes 
instal·lacions. Avança que han portat al Plenari una proposta de seguiment i que altres 
grups també han preparat iniciatives. 
 



 

 

Exposa que a Horta-Guinardó hi ha moltes instal·lacions d’aquestes característiques: 
32 escales mecàniques, nou ascensors i tres ascensors inclinats, que són indici de la 
difícil orografia del Districte i de la gran quantitat de persones grans que hi viuen. 
Remarca que no són instal·lacions que es facin per caprici veïnal, comoditat o millora 
de l’urbanisme, sinó que es reclamen perquè són elements essencials per a la 
mobilitat de les persones i per a la igualtat d’oportunitats.  A més, es mostra sorprès per 
la capacitat del Govern per mantenir el problema al llarg del temps, malgrat que les 
incidències de funcionament vinguin de mandats anteriors, i diu que el que ha passat 
és vergonyós. Esmenta que hi ha ascensors i escales mecàniques del Guinardó, el 
Baix Guinardó, Montbau i el Carmel que han estat avariats més de tres mesos i que 
alguns dies més de la meitat de les instal·lacions estaven inutilitzades. Afegeix que no 
hi ha hagut informació per part del Govern, com se li havia reclamat en la proposta 
presentada pel GMDC’s al març, i considera que ja n’hi ha prou que faci servir l’excusa 
de l’auditoria, perquè les auditories no provoquen les avaries. Explica que a la 
primavera ja es van obrir expedients disciplinaris a les empreses encarregades del 
manteniment i que l’empresa adjudicatària del nou contracte que va entrar en vigor al 
juliol és una de les que havien estat sancionades mesos enrere. Recalca que, malgrat 
el nou contracte, les avaries continuen i el veïnat no disposa d’informació. 
 
Finalment, indica que vol parlar del barri de la Vall d’Hebron, del projecte de l’institut 
d’Horta i de l’edifici dotacional que el Govern municipal vol ubicar a la Vall d’Hebron. 
Afirma, a més, que s’ha retirat un punt de l’ordre del dia que era per donar el vistiplau a 
la modificació del PGM per poder construir l’institut. 
 
El senyor Gonzalo Puelles García, del GMDDemòcrata, comença recordant els presos 
polítics, els exiliats i també els fets de l’1 d’octubre que van tocar de tan a prop el 
Districte, uns fets en què el poble de Catalunya va defensar, pacíficament, el seu dret 
a expressar-se mitjançant les urnes i a decidir el seu futur. Destaca que aquests fets 
van ser portats a terme pel poble, un moviment ciutadà que ha reclamat que Catalunya 
tingui els seus drets polítics i socials intactes i que sempre ha estat un moviment 
pacífic i democràtic. 
 
Pel que fa a l’informe de govern, valora positivament l’autocrítica expressada pel 
senyor Gonzàlez, però creu que no és suficient perquè, quan ja fa més de tres mesos 
que hi ha problemes a les escales mecàniques del Districte, s’ha de demanar també 
eficàcia en la gestió. En aquest sentit, exposa que l’informe de govern parla de nous 
jardins, festes majors i activitat econòmica i social, però hi troba a faltar molts 
aspectes: inversions del Pla de barris, com l’escola de la Teixonera; inversions a la 
Font d’en Fargues, on la degradació de la plaça de la Font d’en Fargues cada vegada 
és més evident; rectificacions per la manca d’inversió al Casal Pirineu, on no arriba la 
inversió compromesa per rehabilitar-lo, o interlocució amb la gent de la Font del Gos, 
que té aturades les obres d’adequació dels seus carrers i que no troba cap sortida al 
seu atzucac. 
 
Així mateix, assenyala que també troba a faltar un respecte pel patrimoni. Esmenta el 
cas del palau del Marquès d’Alfarràs, segurament un dels edificis més importants de la 
ciutat, i recorda que el GMDDemòcrata, des de l’inici del mandat, ha demanat que , si 
no es pot rehabilitar, almenys s’hi faci una consolidació perquè no continuï degradant-
se. En relació amb això, es posa a la disposició del Govern per aprovar qualsevol 
pressupost amb aquesta finalitat. A més, menciona que troba a faltar les obres de la 
Clota i del Baix Guinardó.  
 
En referència a la seguretat, tema que preocupa el veïnat i que va ser recurrent als 
consells, les comissions de barri i l’Audiència Pública, manifesta que no volen ser 
alarmistes ni estigmatitzar els barris, perquè no són barris preocupants, almenys fins 



 

 

ara, però sí que demana al Govern del Districte que emprengui accions. Afirma que no 
pot ser que hi hagi cases ocupades on es fa venda a la menuda de drogues, que 
afecta la vida veïnal habitual, i que es necessiten mesures per recuperar la 
convivència a l’espai públic. 
 
Indica que es troben a faltar propostes d’habitatge i que, malauradament, abans que 
acabi el mandat no es portarà a terme cap actuació en aquest àmbit al Districte. 
Afegeix que troba a faltar que es parli amb els bancs i amb la SAREB, que es posin a 
disposició del patrimoni públic d’habitatge edificis que ara estan buits, que s’impulsin 
promocions d’habitatge públic al Districte i que es convoqui la Taula d’Habitatge, quan 
són qüestions que preocupen greument el veïnat. 
 
Per acabar, considera que està bé endegar nous projectes de mobilitat, però recorda 
que fa molt de temps que s’arrossega el tema de la línia 135, que no arriba mai. 
Assegura que en el mandat anterior es van unir dos autobusos per donar servei, que 
ara s’han disgregat, i insisteix en què no s’oblidi el 135, perquè no és un caprici, s inó 
una necessitat per a la Vall d’Hebron i per a Montbau. En aquest sentit, demana al 
senyor Víctor Valls que es posi d’acord amb les associacions veïnals, que són les qui 
coneixen millor els barris. 
 
El senyor Gonzàlez qualifica de surrealista que el senyor Conde, pertanyent al grup del 
PP, que ha governat l’Estat i ha ordenat operacions com la del Castor o el rescat a la 
banca, digui que el Bicing és un pou sense fons. 
 
Tot seguit, corrobora que el Govern va parlar de punts negres pel que fa a la neteja i 
explica que, per això, s’ha tirat endavant un nou contracte de neteja amb un augment 
de pressupost molt important que esperen que abans de final d’any estigui en marxa.  
 
Sobre el tema recurrent del mercat de la Vall d’Hebron-Teixonera, recorda que el març 
del 2016, en una reunió del Consell Rector de l’Institut Municipal de Mercats de 
Barcelona, amb els vots favorables de tots els grups, excepte de la CUP, que es va 
abstenir, i C’s, que va excusar la seva assistència, es va aprovar un projecte executiu 
del mercat, que és el que s’està portant a terme sense cap tipus de retallada ni 
modificació. Puntualitza que en aquella reunió, amb tots els grups presents, tot i que 
aquí ho neguin, es va decidir que l’ascensor es construiria més tard i el que s’ha fet és 
accelerar-lo i sumar mig milió d’euros a la inversió per tal de dotar -la de l’ascensor tan 
necessari. Afegeix que el mercat obrirà al novembre per poder aprofitar la campanya 
de Nadal i serà al gener quan començaran les obres de l’ascensor.  
 
Qualifica de tremendistes les intervencions del PSC i considera que actuen amb una 
alta dosi de cinisme. Reitera que el Pla de barris no és una actuació només de pedra, 
sinó que va a les arrels i està treballant per tots els seus objectius. A banda de  les 
obres abans enumerades pel senyor Valls, afirma que en el termini de deu dies en 
començaran de noves, a més de les dues escales mecàniques en marxa. Es mostra 
d’acord a reclamar la línia 9 del metro, però assenyala que cal fer-ho a l’administració 
competent, que és la Generalitat de Catalunya. Informa que el Govern ha sol·licitat una 
reunió per posar sobre la taula la necessitat d’obrir l’estació de Sanllehy, pe rquè els fa 
patir, igual que al veïnat de Can Baró, que la Generalitat passi de llarg d’aquest barri, i 
entenen que això no ho poden permetre. 
 
Per les al·lusions al Raval que s’han sentit, demana al senyor Conde i a la senyora 
Carmona respecte per tots els barris, ja que els 73 barris de la ciutat són igual de 
dignes. 
 



 

 

En l’àmbit de la mobilitat, assegura que la unió de dues línies de bus no va ser una 
millora del servei, sinó que es van suprimir autobusos, i que el que s’ha fet és 
desdoblar un altre cop les línies i posar més recursos per donar un servei millor als 
barris del Districte, amb més capacitat i més freqüència. A més, reclama al senyor 
Puelles que no doni lliçons sobre la línia 135, que és una idea del veïnat de Montbau 
recollida pel Govern actual. Subratlla que en el mandat anterior hi podrien haver 
treballat, però que no van fer cap moviment per millorar el servei a la Vall d’Hebron i 
Montbau; al contrari, van empitjorar el servei d’altres barris.  
 
D’altra banda, afirma que li costa escoltar l’apel·lació a la convivència que ha formulat 
el senyor Ortiz, perquè, quan parla de populisme, li ve al cap la imatge de la senyora 
Inés Arrimadas amb la bandera, el dia abans al Parlament. Per tant, demana que 
tothom s’apliqui el concepte de convivència. 
 
Per acabar, pel que fa a la mobilitat dels vianants, explica que no només han demanat 
disculpes, sinó que han incrementat un 30% els recursos que s’hi havien destinat: del 
milió i mig d’euros anual per a la millora i el manteniment de les escales, s’ha passat a 
dos milions, perquè han vist que calia millorar el servei que s’estava donant. Expressa 
que això no és només demanar disculpes, sinó prendre mesures per solucionar -ho. 
Assenyala que el Govern vol que la solució arribi com més aviat millor i que entén que 
la situació aquest estiu no ha estat bona. 
 
El senyor Ballesteros manifesta que el seu grup no té res a dir. 
 
El senyor Conde diu que no respondrà al senyor Gonzàlez perquè creu que entrarien 
en un debat tots dos, i, per tant, no seguirà el joc.  
 
Arran de l’inici del curs escolar, critica que el Govern municipal ni construeixi 
guarderies ni subvencioni places concertades que permetin cobrir peticions no ateses. 
Indica que aquest curs han deixat gairebé 200 alumnes de P3 i de primer d’ESO sense 
plaça pública, sobretot a l’Esquerra de l’Eixample i també al Guinardó , i que només 
s’han posat en funcionament tres guarderies de les onze que es van prometre al Pla 
d’escoles bressol 2016-2020. A més, pel que fa a l’escola bressol de la Teixonera, diu 
que no se sap si es farà o si quedarà pendent per al curs o el mandat següent.  
 
Tot seguit, malgrat que no creu que li contestin, pregunta per l’estat de diversos 
projectes anunciats pel Govern, que a continuació enumera: revisar i reactivar el Pla 
d’equipaments 2016-2020, estudiar la construcció d’equipaments i urbanitzar l’espai 
als Tallers Muñoz, augmentar els serveis de neteja a les places, millorar l’edifici de 
l’entrada al parc del Laberint d’Horta (s’ha repetit insistentment l’estat en què es troba 
el Laberint d’Horta i, més concretament, el palau del Marquès d’Alfarràs), convertir la 
Casa del Fotògraf de la plaça Eivissa en un hotel d’entitats de gestió cívica, iniciar el 
projecte del gran parc de la Clota, acabar la sortida de l’estació de metro del Coll - la 
Teixonera amb una escala mecànica i iniciar la construcció de l’illa d’equipaments de 
la Llosa. 
 
La senyora Carmona considera que cal recuperar la projecció i l’orgull de la ciutat. 
Adreçant-se al senyor Gonzàlez, afirma que als barris se’ls respecta donant-los 
seguretat i recursos, no només de paraula, i fa referència al 30% d’increment de la 
criminalitat als barris del centre de la ciutat. Manifesta que hi ha una absència total de 
direcció política; que el Districte camina sense brúixola i que no hi ha direcció, ni 
govern, ni orientació política, ni full de ruta, i que els responsables que transitòriament 
assumeixen les seves funcions no coneixen ben bé quin és el seu paper i demostren 
cada dia la incapacitat manifesta per interlocutar, per dialogar i per consensuar res 
amb els veïns i veïnes, ja que confonen funcions, representacions i papers. Els acusa 



 

 

de ser el Govern del sí però no; d’haver passat del Govern de la il·lusió al Govern de la 
vulgaritat; de ser el Govern que només escolta els seus, les elits del pensament moral 
superior; el Govern que ha girat l’esquena a la senzillesa i a la humilitat, i el Govern 
que fa que Barcelona retrocedeixi en lloc d’avançar.     
Finalment, expressa que el Govern ha fracassat i que Barcelona i el veïnat d’Horta-
Guinardó es mereixen molt més. Afegeix que el Govern ja no sap com s’ha de creure 
els seus propis errors i que no els vol reconèixer perquè li falta humilitat. Conclou que 
es van pensar que eren millors que els altres i al final ho han deixat pitjor que quan van 
arribar. 
 
El senyor Farin s’adreça en primer lloc al GMDC’s per respondre’ls que l’espai públic 
no és neutral i que si la senyora Inés Arrimadas treu una bandera d’Espanya, és 
perquè la bandera d’Espanya tampoc no és neutral, com cap bandera. 
 
A continuació remarca que el llaç que hi ha penjat al Districte, a l’Ajuntament i arreu 
dels districtes representa la voluntat democràtica majoritària del Plenari, de tots els 
districtes i del Plenari de la Casa Gran, i, per tant, del conjunt de la ciutadania.  
 
D’altra banda, afirma que el Govern no ha respost ni ha esmentat cap de les qüestions 
comentades abans pel GMDERC-AM. Subratlla que tampoc no han parlat gens de les 
retallades ni de les afectacions que tindrà la davallada d’ingressos , i manifesta que hi 
continuaran insistint fins que el Govern digui la veritat al veïnat. En aquest sentit, 
esmenta la retallada de l’accessibilitat al mercat de la Vall d’Hebron i l’opacitat amb el 
Pla de barris, tant amb els grups municipals com amb el veïnat, perquè no contesten 
les preguntes sobre quin percentatge exacte del pressupost s’està executant.  
 
Per acabar, demana si es farà o no l’escola bressol de la Teixonera, un equipament 
imprescindible per garantir el dret a l’educació i a la igualtat d’oportunitats. Recorda 
que el Govern va començar el mandat municipalitzant tres escoles bressol a tot 
Barcelona i pot acabar-lo deixant la Teixonera sense escola bressol. 
 
El senyor Ortiz reprèn la qüestió de la retirada de l’ordre del dia del punt en què s’havia 
de donar el vistiplau a la modificació del PGM per poder construir l’institut d’Horta i 
apunta que la setmana passada va succeir el mateix amb l’edifici dotacional de la Vall 
d’Hebron. Considera que totes aquestes rectificacions demostren que el Govern està 
fent una mala gestió a l’hora de tirar endavant aquests projectes, i pensa que hauria de 
ser més humil, reconèixer que no es pot governar contra el veïnat i buscar les 
solucions des del consens. En aquest sentit, exposa que la situació s’està repetint amb 
el projecte dels Tres Turons, en què es van trobar amb el rebuig frontal dels veïns i 
veïnes a les seves propostes, que es va reproduir amb el veïnat de Can Baró quan es 
van voler construir els edificis per reubicar-los, i ara s’ha sabut que han llançat un 
concurs d’idees. Pregunta quan van tenir la idea del concurs i si l’havien consensuada 
amb el veïnat o algú altre. Conclou que sembla una manera d’evadir la responsabilitat 
final i de guanyar temps fins a les properes eleccions. 
 
En referència a la mobilitat, recorda que cada dijous es manifesten a la plaça Sanllehy 
els veïns i veïnes de sis barris en protesta pels pròxims canvis en les línies d’autobús. 
Demana al Govern si s’ha reunit amb aquestes persones, no per canviar de lloc alguna 
parada, sinó per trobar consensos per a aquests projectes de línies i analitzar 
possibles solucions. 
 
El senyor Puelles, adreçant-se al senyor Gonzàlez, manifesta que cada vegada que se 
li reclama sobre habitatge, diàleg amb veïnat, inversions o control de l’espai públic, fa 
referència a la Generalitat. En aquest sentit, anuncia que, tot i que la Generalitat 



 

 

estigui ofegada econòmicament per l’Estat, mantindrà els seus compromisos amb la 
línia 9. 
 
Tot seguit, expressa que la supressió dels dos punts relatius a l’institut i a l’habitatge 
dotacional, en una mostra de falta de diàleg, és una oportunitat ―i així ho reclama el 
GMDDemòcrata― perquè puguin parlar, prendre temps, escoltar el territori i treballar 
entre tots una proposta que convingui al Districte i als barris. 
 
D’altra banda, pel que fa a l’increment pressupostari d’un 30% que ha esmentat el Sr. 
Gonzàlez, afirma que si no es nota, no serveix de res, i afegeix que podrien haver 
augmentat el pressupost una mica més i fer ara l’ascensor del mercat de la Vall 
d’Hebron-Teixonera i no deixar-lo per a més endavant. 
 
El senyor Gonzàlez insisteix que no hi ha retallades al Districte i que ja van exposar les 
dades corresponents al Plenari extraordinari de setembre. Tot i que encara no s ’ha 
entregat l’informe acordat, precisa que s’està elaborant i que tots els grups el tindran 
abans del Plenari següent. A més, indica que totes les xifres, tant de despesa corrent 
com de despesa prevista, són més altes que les d’anys anteriors i que, per tant, no hi 
ha cap retallada pressupostada.   
 
Quant a la retirada del punt de l’ordre del dia relatiu a l’institut, informa que volen 
treballar-ho tant amb els grups municipals com amb les entitats de la zona, 
l’Associació de Veïns del Parc de la Vall d’Hebron i la comunitat educativa de l’entorn. 
 
En referència als Tres Turons, assegura que el concurs està consensuat i que fa dos 
anys que treballen amb el veïnat de Can Baró per tal de salvar unes pistes que 
actualment queden trepitjades per edificis. A més, puntualitza que sí que s’han reunit 
amb els veïns i veïnes que es manifesten cada dijous pel transport públic, i constata 
que el primer dia que es van concentrar hi va anar el conseller de barri i que a la 
comissió de seguiment del barri es va parlar molt de mobilitat.   
 
Afegeix que es va acordar de constituir un grup de treball específic de mobilitat a Can 
Baró i que han anat treballant tots els temes perquè molts són responsabilitat de 

l’Ajuntament. Finalment, respon al senyor Puelles que la Generalitat ha d’obrir l’estació 
de Sanllehy, no la línia 9, perquè el compromís és amb Sanllehy.  
 
 
C) Part decisòria 

 

a) Propostes d’acord 

 
7. Informar favorablement, de conformitat amb allò disposat a l’article 23.2 f de la 

Carta de Barcelona, de la Modificació del Pla general metropolità per a la 
regulació de l’institut d’Horta, d’iniciativa municipal a proposta del Consorci 
d’Educació de Barcelona 

 
Es retira de l’ordre del dia. 
 
 
b) Proposicions dels grups municipals 
 
No n’hi ha. 
 



 

 

 
c) Mocions 
 
No n’hi ha. 
 
 
D) Part d’impuls i control 
 
a) Proposicions/declaracions de grup 
 
Del Consell de Barri del Guinardó: 
 

8. Acceptar el model de barri fruit del treball amb el veïnat, que aquest model és 
un punt d’inici per treballar conjuntament amb l’Ajuntament i el conjunt de 
forces polítiques amb la finalitat d’implementar-ne el contingut formal i que el 
seguiment d’aquest model de barri es faci dins del Consell de Barri a través de 
la Comissió de seguiment. 

 
El senyor Joan Romero, president de la Coordinadora d’Entitats del Guinardó, llegeix 
la proposició i explica que durant anys l’Associació de Veïns i Veïnes i la Coordinadora 
d’Entitats han treballat conjuntament una proposta de model de barri , que la primavera 
del 2018 van fer extensiva al veïnat amb un procés participatiu. Creu que és necessari 
que la ciutadania orienti de forma coordinada les propostes que planteja l’Ajuntament, i 
afegeix que aquest pacte promou el debat i la implicació ciutadana i municipal dins el 
barri i amb la resta de la ciutat. Informa que l’objectiu és acordar un model de barri que 
orienti les polítiques de mobilitat, econòmiques i patrimonials consensuat entre la 
ciutadania i l’Ajuntament, i també pactar-ne la validesa amb el conjunt de forces 
polítiques que governen o aspiren a governar la ciutat per, d’ara endavant, fer -ne un 
document de referència per a la gestió urbana en les matèries d’urbanisme, mobilitat, 
economia, comerç, patrimoni, equipaments i serveis públics. 
 
La senyora Alícia Palau, representant de l’Associació de Veïns i Veïnes Joan Maragall 
del Guinardó, demana el vot favorable a la proposició perquè és de barri; perquè recull 
les propostes sorgides del treball al llarg de molts anys de l’Associació de Veïns  i 
Veïnes i la Coordinadora, dues entitats de referència en el teixit associatiu, plural i 
divers del barri, propostes enriquides pel projecte participatiu que s’ha explicat a l 
veïnat, més enllà dels que estan associats, a diferents espais del barri durant tres 
mesos, organitzant actes i recollint necessitats i propostes a peu de carrer i amb 
enquestes; perquè l’acollida de la iniciativa per part del veïnat ha estat molt bona i ha 
agradat molt poder participar fent propostes concretes que quedessin englobades en 
un projecte amb vocació de construir comunitat, i perquè volen participar en el dia a 
dia, més enllà d’anar a votar cada quatre anys. 
 
Exposa que, per tots aquests motius, s’associen, es coordinen i fan un esforç de 
consens, perquè fomentar la participació ajuda a millorar la convivència i la pertinença 
a una comunitat, i que també per això estan als òrgans de participació veïnal. Enumera 
altres arguments en què es fonamenta la proposició: perquè són proactius i fan 
propostes partint de les necessitats detectades al barri on viuen i que coneixen; perquè 
volen que les actuacions no siguin pedaços sinó que segueixin una lògica que articuli 
el barri; perquè dibuixen a grans trets on caben noves propostes o noves necessitats 
futures, i serà competència de cada Govern municipal destinar -hi partides 
pressupostàries, prioritats i solucions tècniques; perquè els veïns i les veïnes han fet 
aquesta proposta partint de les necessitats i mirant el bé de tota la comunitat, més 
enllà de lògiques partidistes; perquè no volen que aquest document es quedi en un 



 

 

calaix o s’hagi de començar de zero cada quatre anys; perquè els consellers i 
conselleres d’aquest Consell de Districte, amb la pluralitat de programes i d’opcions 
polítiques, representen diferents mirades i sensibilitats presents als barris i el veïnat 
voldria que el Plenari fes seu aquest pacte com a punt d’inici per continuar treballant 
conjuntament, i perquè vol seguir participant i ser escoltats, en aquest cas fent servir 
un dels òrgans de participació, que és el Consell de Barri i la seva Comissió de 
seguiment. 
 
Per acabar, el senyor Romero repeteix els tres punts de la proposició: acceptar el 
model de barri fruit del treball amb el veïnat, que aquest model és un punt d’inici per 
treballar conjuntament amb l’Ajuntament i el conjunt de forces polítiques amb la finalitat 
d’implementar-ne el contingut formal i que el seguiment d’aquest model de barri es faci 
dins del Consell de Barri a través de la Comissió de seguiment. 
 
El senyor Manuel Conde García, del GMDPPC, afirma que els fan pronunciar -se sobre 
un document que el seu grup considera com un programa d’estudi i de treball, que es 
definirà exactament als consells de barri i a les comissions de seguiment. Creu que el 
document és prou complet, sobretot en matèria de mobilitat, malgrat que no es posi 
prou èmfasi en el tram central de la línia 9 del metro, que milloraria la comunicació 
amb altres barris de la ciutat. De tota manera, es mostra en desacord amb les 
mencions a la superilla i a l’economia solidària. Per tot això, informa que el seu grup 
s’abstindrà. 
 
El senyor Luis Fernando García Egea, del GMDPSC-CP, valora molt positivament que 
es traslladi per debatre-la al Consell Plenari una proposició que arriba en virtut del que 
preveu el Reglament de participació ciutadana i que ha estat promoguda per 
l’Associació de Veïns i Veïnes Joan Maragall i la Coordinadora d’Entitats del Guinardó, 
debatuda i votada al Consell de Barri del 20 de setembre i que pren la forma d’un 
pacte per un model de barri al Guinardó. 
 
A més, agraeix, felicita i posa en valor el treball de les entitats, les veïnes i els veïns, 
així com la naturalesa mateixa d’un procés de definic ió que ha estat participatiu, obert i 
compartit. Explica que el GMDPSC-CP ha assistit a les diferents convocatòries 
participatives de presentació i intercanvi sobre el document i que ha valorat sempre de 
forma positiva tant les aportacions que s’hi feien com el treball realitzat, per la qualitat i  
la voluntat de millora que expressa. Opina que el document aborda de manera 
encertada i des d’una perspectiva integral diferents dimensions: les físiques, les 
urbanes, les sociodemogràfiques, les humanes i també les comunitàries d’una realitat 
complexa com és el Guinardó. Afegeix que es tracta d’un valuós exercici de 
sistematització de les reivindicacions històriques del barri i que atén una aposta de 
millora perfilant un full de ruta a partir de la definició de tres centralitats i l’allargament 
dels eixos per a vianants, la dinamització econòmica i comercial, el transport, la 
mobilitat, l’accessibilitat i la connectivitat, amb referències al patrimoni, els 
equipaments, els parcs, els aparcaments, les escales mecàniques i els ascensors. 
 
D’altra banda, destaca la voluntat de plantejar el model com una proposta oberta, 
participativa, dinàmica i perfectible, pendent de ser treballada en el futur amb la 
institució tant tècnicament com políticament, perquè esdevingui un autèntic i un 
veritable pacte, i, per tant, un model fruit del treball conjunt i sobretot del consens i la 
unanimitat tant veïnal com dels diferents grups municipals. 
 
Per això, en coherència amb la seva posició en aquest moment concret del procés de 
definició, anuncia que el seu grup s’abstindrà. 
 



 

 

El senyor Xavi Reig Robledo, del GMDERC-AM, agraeix en primer lloc la gran tasca 
de la Coordinadora d’Entitats i de l’Associació de Veïns i Veïnes Joan Maragall del 
Guinardó: han estat amb ells en diverses ocasions per treballar sobre el terreny les 
problemàtiques del barri, que no són poques, i per això valoren realment aquesta feina 
feta. Avança que el seu grup s’abstindrà per diversos aspectes, però que espera que 
es puguin millorar en els mesos vinents. 
 
Recorda que la Comissió d’Urbanisme de la Coordinadora d’Entitats del Guinardó va 
fer una feina d’anàlisi i consens per a la mobilitat del barri que va quedar plasmada en 
un document del 2012, que no s’esmenta enlloc de la proposta actual, quan està 
redactada seguint decisions i directrius que al seu moment van sortir d’aquesta 
mateixa Comissió d’Urbanisme. Apunta que el Reglament de participació ciutadana no 
recull allò que el document anomena «procés participat». Indica que el document 
d’inici actual ha anat incorporant, tant en l’anàlisi del comerç del barri com en les 
aportacions de veïns i veïnes, fins i tot, una proposta de modificació del PGM que 
implicaria que el barri es quedés sense piscina descoberta i la de construir un nou 
pàrquing davant del que té Saba a Sant Pau (que no sempre està ple, i quan es facin 
les obres de la línia 9 del metro no hi haurà sortida al cantó muntanya de la ronda del 
Guinardó). Menciona també que el document inclou propostes que diversos tècnics 
municipals en el passat i en aquest mandat han dit en diverses ocasions que no poden 
ser, com el gir a l’esquerra de la ronda Guinardó a rambla de Volart en un canvi de 
rasant o que Teodor Llorente sigui de doble sentit de circulació. Per tant, creu que s’ha 
de treballar molt més sobre aquests aspectes i que hi ha persones de l’Associació de 
Veïns i Veïnes que ho mantenen perquè els polítics del Districte no els contrariïn.  
 
Afirma que tot això ha passat perquè la implicació tècnica de l’Ajuntament en el procés 
participatiu (funció que li correspondria, segons el Reglament de participació) ha estat 
molt minsa i ha delegat en l’Associació de Veïns i Veïnes el contacte amb el veïnat. 
Indica que la darrera reunió de la Coordinadora d’Entitats ni tan sols es va parlar del 
tema, ni es va dir que aniria al Consell de Barri.  
 
D’altra banda, informa que, malgrat el gran esforç d’algunes persones de l’Associació 
de Veïns i Veïnes i de la Coordinadora, només han rebut 282 enquestes dels 36.538 
habitants que té el Guinardó (segons les dades municipals del 2017), xifra que suposa 
una participació de tan sols el 0,77% que contradiu el primer punt de la proposició, que 
parla del treball amb el veïnat. Conclou que, atesa la baixa participació, el seu grup 
s’abstindrà i treballarà per millorar-la. 
 
El senyor Nicolás Ortiz Cuevas, del GMDC’s, comença felicitant l’Associació Joan 
Maragall i la Coordinadora d’Entitats per la feina feta. Afirma que han intentat estar a 
totes les reunions en què s’ha exposat el document i que van assistir a la presentació 
convocada al CEM Guinardó. Felicita també els veïns i veïnes que, anònimament o 
individualment, han treballat en el projecte: li consta que ha estat una feinada en la 
qual han esmerçat moltes hores, dedicació i recursos i que demostra el coneixement 
que tenen les entitats del barri, els problemes detectats i les solucions i les possibilitats 
de millora. Considera que el document és complet, amb propostes clares i que poden 
discutir-se, i que reflecteix sobretot les ganes i la convicció del veïnat de millorar 
l’entorn on viu i la convivència al barri. A més, felicita el veïnat i les entitats per 
aprofitar la normativa de participació ciutadana, que obre la possibilitat que el Consell 
de Barri entri una proposta al Plenari. 
 
Tot i això, manifesta que el seu grup s’abstindrà, més enllà dels consensos i de la 
participació, per una qüestió d’honestedat política. Argumenta que, com a grup polític, 
poden assumir com a projecte tot allò que es desprengui del seu programa electoral, 
que és l’eix de la seva acció política, però no poden assumir com a propi aquest 



 

 

document, malgrat que estiguin d’acord amb un alt percentatge de les seves 
propostes. Així doncs, assenyala que no es poden comprometre a complir en el futur el 
contingut fonamental del document, com diu la proposició. Tanmateix, es mostra 
totalment favorable a treballar qualsevol iniciativa del Guinardó, tenint aquest 
document com a base inicial per al desenvolupament, i el model de barri, a través de la 
comissió de seguiment del Consell de Barri, que pensa que és el mètode correcte.  
 
La senyora Susanna Porcar Portela, del GMDDemòcrata, avança que volen valorar els 
tres punts de la proposició. En referència al primer (acceptar que el model és fruit del 
treball del veïnat), agraeix profundament a la Coordinadora d’Entitats i l’Associació  de 
Veïns i Veïnes la feina feta. Informa que el document s’està treballant des de l’any 
2008 (ella mateixa estava a la taula de treball de la Coordinadora) i que, a banda 
d’aquesta preparació, la Coordinadora i l’Associació s’han encarregat de la difusió i del 
procés de participació. Tot i que volien ser els iniciadors del procediment, formula una 
petita crítica al Govern, perquè, més enllà dels recursos econòmics, hi havia més 
formes d’impulsar la participació i que fos superior al 0,7%. En aquest sentit, tot i que 
admet que el Guinardó és complicadíssim i costa molt mobilitzar-hi la gent, creu que el 
Districte s’hauria hagut d’implicar més per fomentar la participació. Afegeix que també 
hauria calgut més consens, perquè al Consell de Barri es va veure que no existia, ni 
entre les mateixes entitats de la Coordinadora, que en aquell moment van manifestar 
que hi havia punts en què no estaven totalment d’acord. D’aquesta manera, creu que 
s’ha de seguir treballant per ampliar realment aquest consens.  

 
Pel que fa al segon punt (implementar el contingut formal del document), manifesta 
que el seu grup pretén governar la ciutat i, per tant, vol ser responsable d’allò a què es 
comprometen. En relació amb això, assenyala que en el Plenari a vegades s’han vist 
compromisos i proposicions que tothom accepta i que després, quan es governa, no 
es materialitzen. Com que el seu grup no és així, tot i acceptar en tot moment la feina 
feta, afirma que no poden assumir en aquests moments el document al 100%, perquè 
saben que tècnicament hi ha coses que encara rellisquen, perquè en aquest document 
no hi ha un consens del 100% i perquè també pensen que no és el treball inicial que 
parlava només de mobilitat. Així, remarca que el document també tracta d’urbanisme, 
del PGM i de modificacions: parla del PGM de l’any 2002, quan han passat setze anys 
i és evident que les iniciatives que es van presentar al seu moment ara possiblement 
s’haurien de tornar a valorar, ja que les necessitats que hi havia aleshores difícilment 
són comparables amb les actuals. Referent a això, posa els exemples dels 
equipaments del que havia de ser el Torrent d’en Melis i de l’auditori, que va sorgir de 
la necessitat de crear l’escola de música del Guinardó.  
 
Quant al tercer punt de la proposició (fer-ne el seguiment), creu que no només ha de 
ser un seguiment, sinó un treball constant a la Comissió de seguiment i al Consell de 
Barri. Demana al Govern que s’hi impliqui, que ajudi i que convoqui aquestes 
comissions de seguiment. Finalment, reconeix la feina feta, però considera que encara 
queda molt de camí per fer conjuntament, i indica que el seu grup s’abstindrà.  
 
La senyora Beatriz Martínez Alonso, del GMDBComú-E, agraeix la tasca feta per la 
Coordinadora d’Entitats i l’Associació de Veïns i Veïnes i les felicita per la feinada, 
perquè aquest projecte, com ha dit la senyora Porcar, és el resultat de la feina de 
molts anys, que s’ha intensificat en els darrers mesos. 
 
Es mostra sorpresa pel fet que algú afirmi que el document no tracta només la 
mobilitat, i assenyala que és així perquè és un model de barri que considera el barri 
globalment i a llarg termini. Puntualitza que, com que és a llarg termini, els mateixos 
veïns i veïnes han reconegut que en el document hi ha aspectes que es poden revisar 
perquè les necessitats poden anar canviant. Reitera l’agraïment a les entitats per 



 

 

fomentar la participació, no només de la ciutadania organitzada, que és qui dona sentit 
al Consell de Districte i fins i tot a la forma en què s’entenen els barris i la ciutat, sinó 
també del veïnat que no està organitzat. 
 
En referència a algunes afirmacions, com ara que el procés participatiu havia registrat 
poca participació, que no existia la figura del «procés participat» o que el procés hauria 
d’haver estat liderat pel Govern, contesta que era un projecte impulsat precisament pel 
veïnat i, per tant, l’únic que podien fer com a Ajuntament era acompanyar -los en 
l’àmbit tècnic, amb els  recursos corresponents. En aquest sentit, destaca que el model 
de barri no només ha estat treballat pels veïns i veïnes, que són els qui millor coneixen 
el barri i en tenen una visió global i a llarg termini, sinó que també ha estat acompanyat 
per la tècnica de participació del Districte i ha rebut el suport d’altres tècnics que 
estudien, per exemple, les qüestions de mobilitat des de fa molt de temps. 
 
Per acabar, indica que el seu grup sí que accepta el pacte pel model de barri i es 
compromet amb tots els punts de la proposició, sobretot el que n’estableix el 
seguiment. Conclou que el seu grup votarà a favor de la proposició. 
 

El senyor Romero agraeix el suport al seu treball, però destaca que amb les 
abstencions dels grups, qui en surt perjudicat no són les entitats, que treballen i 
continuaran treballant, sinó el barri.  
 
Quant a les paraules del senyor Reig, li respon que ell mateix, com a president de la 
Coordinadora, va dir exactament que el projecte es presentaria al Consell de Barri i 
que després, si la votació era propícia, es traslladaria al Plenari.   

 
La senyora Palau remarca que ells tenien un pla i l’han ofert als grups, i afegeix que 
feien una aportació sense una visió partidista, perquè la gent que hi ha participat és la 
mateixa que està present al Plenari, és a dir, gent de tots els colors. Assenyala, a més, 
que no era un plebiscit; per tant, no li val dividir el nombre d’habitants pel nombre 
d’aportacions. A continuació, enumera algunes de les xifres del projecte: 20 sortides al 
barri, 1.000 tríptics repartits en mà ―això vol dir 1.000 converses―, 916 entrades per 
consultar-lo al web de l’Associació de Veïns i Veïnes la setmana de maig que es 
presentava, 80 persones en aquesta presentació contestant enquestes i una xifra 
similar al resum de les enquestes. Per tant, no entén què consideren els grups que és 
participació. 
 
Tot seguit, manifesta que continuaran treballant i que pensava que podrien treballar 
conjuntament amb els grups, perquè aquests participen tant a la comissió de 
seguiment com al Consell de Barri. Creu que ara hi ha una barrera entre el barri i els 
partits i admet que no s’esperaven aquesta abstenció, quan han treballat conjuntament 
amb els partits als òrgans corresponents. Reitera que per a les entitats ha estat una 
sorpresa, que continuaran treballant i que ara ja se sap què vol el barri.  
 
S’aprova la proposta. 
   
La senyora Mercedes Díez, veïna del barri del Guinardó, comença agraint la feina de 
l’Associació de Veïns i Veïnes i la Coordinadora d’Entitats. Afirma que els veïns i 
veïnes no han vingut al Plenari perquè primer els tirin floretes i després el gerro 
d’aigua freda, com acaben de fer tots els grups. Pregunta als partits què és el que no 
han entès del punt número 2 de la proposició, que indica «que s’accepti aquest model 
de barri com un punt d’inici per treballar conjuntament amb l’Ajuntament i el conjunt de 
les forces polítiques», i quina serà la seva aportació a l’hora de treballar amb el veïnat 
en aquest projecte. 



 

 

 
D’altra banda, entén perfectament que els partits no vulguin tenir hipoteques amb el 
veïnat, ja que és molt més fàcil governar ordenant i manant. Menciona que han tingut 
una prova molt clara d’això al Districte, amb un equip de govern que va entrar amb un 
projecte enllestit, mai derogat ni modificat, i que va fer el que va voler. Considera que 
si s’haguessin posat d’acord amb els veïns i veïnes, el projecte i les obres que van 
executar no s’haurien dut mai a terme.  
 
Finalment, adreçant-se al senyor Reig, assegura que mai un projecte del barri havia 
registrat tanta participació com aquest. A més, lamenta que es demani la participació 
veïnal i que després se’n faci cas omís, ja que no els quedaran ganes de continuar 
participant.  
 
El senyor Leopold Magriñá ratifica punt per punt les afirmacions de la senyora Díez i 
vol afegir un aspecte que creu que és important: manifesta que ja se sap que la 
política és dura i que les confrontacions entre partits moltes vegades ocasionen 
víctimes col·laterals, però considera que no tot s’hi val en política i no està bé passar 
per sobre de la participació veïnal i de la voluntat dels col·lectius. Puntualitza que no 
solament són els veïns i veïnes que individualment hagin pogut contestar una 
enquesta o s’hagin entrevistat amb alguna de les organitzacions que han estat 
treballant el tema, i que aquestes organitzacions no són únicament els quatre que 
estan a la junta directiva, sinó que representen la voluntat i tenen el suport dels seus 
afiliats i afiliades.  
 
D’altra banda, subratlla que aprofitar el treball veïnal per passar el corró per sobre, 
trepitjar-los, marginar-los i deixar-los de banda, perquè l’important és posar en solitari 
BComú, perquè és qui ho està fent tot malament a la ciutat, li sembla molt malament i 
ho qualifica de joc brut. Finalment, s’adreça al senyor Reig per dir -li que ha mentit en 
algunes afirmacions. 
 
La senyora Neus Fornells manifesta que està decebudíssima amb les abstencions. 
Recorda que els grups han estat parlant de moltes qüestions del barri i s’han queixat 
que el Govern no consulta el veïnat i que no hi ha participació, però després no 
aprofiten l’oportunitat quan els veïns i veïnes els ofereixen amb els braços oberts 
participar amb ells, no tan sols amb BComú, sinó amb tots els partits, perquè volen 
escoltar-los. Insisteix que l’han deixada gelada i que està molt decebuda amb els 
partits, ja que no els importa gens què diu i què demana el veïnat. 
 
D’altra banda, creu que el senyor Reig s’ha mirat el vídeo del Consell de Barri perquè 
ha repetit les mateixes observacions que va formular una persona en aquell Consell. 
Pel que fa a la modificació del PGM que s’ha esmentat, precisa que és una modificació 
puntual que consistiria a mantenir la piscina tal com està ara, de manera que quan es 
pugui fer l’obertura de la línia 9 hi haurà la piscina a sobre de la sortida de la línia 9, 
connectada amb la nova piscina. Afegeix que mentrestant es poden arreglar altres 
coses, com per exemple el campet de futbol 7 del Martinenc, que és en una zona que 
no li correspon, segons el planejament, i que s’hauria de destinar a equipaments 
culturals, o aprofitar la rambla central de la ronda, que no la fa servir ningú, per 
aproximar-la al Torrent d’en Melis i guanyar molt més espai per als equipaments 
esportius. 
  
El senyor Jordi Carrió, després de les intervencions precedents, afirma que, després 
de tot l’esforç de consens i de treball, només li queda expressar la decepció amb la 
gent que el dia que fan una convocatòria deuen requerir l’auditori que diuen que el 
2002 es necessitava i ara ja no, perquè al Guinardó es disposa de molts espais 
comunitaris per poder reunir milers de persones per participar en els actes tan 



 

 

multitudinaris que deuen convocar aquests grups. Continuant amb la ironia, indica que 
està tip d’assistir a actes on hi ha 14.000 persones que voten el partit que ha fet una 
proposta. Finalment, ironitza que veu molt clar que s’ha registrat una participació 
nefasta dins del barri i que no tenen dret a plantejar cap més reivindicació.  
 
Per al·lusions, el president dóna la paraula al senyor Reig. 
 
El senyor Reig manifesta que la seva abstenció és una invitació a continuar treballant i 
que queden, com sempre, a disposició del veïnat. Destaca que han estat treballant 
amb ells i que els ho han agraït de veritat, però que simplement els sobta que la 
participació no hagi estat l’esperada. Reitera que queden a disposició dels veïns  i 
veïnes per continuar treballant per tal de millorar el barri. 
 
El president expressa que, com a regidor de l’Ajuntament, té l’obligació de presidir els 
consells i no entrar en els debats, però que en aquest cas es veu obligat a dir que el 
sorprèn l’abstenció dels grups i que no la comparteix. A títol personal, argumenta que 
si un grup veïnal, més o menys nombrós, engega una iniciativa, encara que no sigui de 
consens al barri, la falta de suport dels grups de l’Ajuntament a l’inici del procés de 
debat no transmet un missatge positiu. 
 
 
Del Grup Municipal Demòcrata: 
 
9. El Consell Plenari del Districte acorda que el Districte disposi dels recursos 

suficients per realitzar un projecte de construcció complet del M ercat de la 
Vall d’Hebron-Teixonera i que aquest inclogui tant la urbanització general del 
conjunt com l’accessibilitat per ascensor per als veïns de la Teixonera, sense 
més endarreriments ni retallades. 

 
La senyora Susanna Porcar Portela, del GMDDemòcrata, informa que en el mandat 
anterior el projecte de reforma del mercat de la Vall d’Hebron-Teixonera comprenia la 
urbanització exterior i la comunicació mitjançant ascensor amb el barri de la Teixonera, 
obres necessàries que milloraven l’accessibilitat i incrementaven les possibilitats de 
venda dels paradistes. Entén que el Govern ha informat de l’endarreriment de l’obra 
principal del mercat i de la no inclusió de les obres d’accessibilitat i urbanització de 
l’entorn. A continuació, llegeix la proposició. 
 
El senyor Manuel Conde García, del GMDPPC, corrobora que l’acord per reformar el 
mercat de la Vall d’Hebron es va pactar en el mandat anterior, amb el suport del seu 
grup, que també es va mostrar favorable al fet que el mercat es traslladés a la Llosa 
quan fos necessari. Indica que el seu grup hi votarà a favor, perquè és evident que un 
mercat sense accessibilitat és un mercat deficient. 
 
La senyora Núria Carmona Cardoso, del GMDPSC-CP, afirma que intueix que hi haurà 
retards i mancances importants en el projecte del mercat i que els falta informació, ja 
que sempre que pregunten sobre el calendari, el projecte i la temporalització, mai no 
obtenen respostes. Per això, anuncia el vot favorable del seu grup a la proposició.  
 
El senyor Ricard Farin Sanz, del GMDERC-AM, recorda que en l’exposició de l’informe 
de Govern s’ha parlat del dret a la mobilitat i a l’accessibilitat, i, per tant, és evident que 
el seu grup votarà a favor d’aquesta proposició, perquè justament el que cal fer és 
garantir que tots els espais nous que s’inauguren i tots els espais públics i privats del 
Districte tinguin accessibilitat perquè tothom, amb les diferents capacitats que tingui, 
pugui accedir-hi, sobretot les persones amb discapacitat funcional i atesa la realitat 
orogràfica del Districte. Afegeix que no s’han d’oblidar més els barris del nord del 



 

 

Districte i que s’ha de deixar de pensar i decidir les partides mirant un mapa en pla, 
com es fa moltes vegades a la Casa Gran. Matisa que no en culpa aquest Govern en 
concret, ja que s’ha limitat a seguir una inèrcia de fa anys.  
 
El senyor Nicolás Ortiz Cuevas, del GMDC’s, manifesta que el seu grup hi votarà a 
favor, perquè entenen que el projecte no es pot endarrerir més. Assenyala que s’havia 
parlat d’inaugurar-lo abans de l’estiu, per la qual cosa el retard és força important. A 
més, considera que l’ascensor és necessari a causa de l’orografia de la zona i que no 
s’entendria una reforma del mercat sense la urbanització de l’entorn.  
 
La senyora Elena Tarifa Herrero, del GMDBComú-E, indica que el seu grup votarà a 
favor de la proposició perquè és el que ja s’està fent. Assegura que el projecte s’està 
duent a terme tal com estava planejat, sense retallades ni endarreriments, i manifesta 
que les obres del mercat s’acabaran a finals de novembre i s’inauguraran abans de 
Nadal, en una data que encara no està acordada. Explica que al gener començaran 
les obres de l’ascensor, que s’espera que estigui finalitzat en un termini de tres o 
quatre mesos. Conclou que s’està duent a terme tota la remodelació en els terminis 
acordats, tal com preveia el projecte. 
 
La senyora Porcar agraeix a tots els grups el suport a la proposició i remarca que la 
informació que tenien era que el setembre del 2018 s’acabava el mercat , mentre que 
ara diuen que s’inaugurarà a finals de novembre i que l’ascensor es començarà al 
gener. Desitja que no passi com al setembre del 2018 i que al gener s’iniciïn les obres 
de l’ascensor, que és tan necessari. 
 
S’aprova la proposta per unanimitat. 
 
El senyor Lluís Cairell, president de l’Associació de Veïns de la Teixonera, afirma que 
els grups parlen de les obres, de l’ascensor o dels paradistes ―dels quals s’han 
oblidat una mica― i deixen una mica de banda el barri. Creu que és així perquè si els 
membres del Plenari caminen pels barris ―i li sembla que molts no ho fan― han de 
saber que el barri de la Teixonera és al soterrani del mercat i que per accedir-hi cal 
pujar moltes escales, en una zona amb força gent gran. Subratlla que als grups tant 
els fa l’ascensor. A més, exposa que l’ascensor s’havia inclòs al PAM 2016-2020, però 
creu que segurament el projecte acabarà al PIM. Prega als membres del Plenari, si 
tenen familiars grans i viuen en un barri on cal pujar moltes escales, que pensin qu e 
l’ascensor és urgent per poder accedir al mercat. Tot seguit, els retreu que no tinguin 
gaire interès en les persones i afegeix que la paciència se’ls acaba, així com el mandat 
municipal. 
 
Per acabar, recorda que a la part de dalt del mercat s’hi havia de fer un hort, destinat 
als centres educatius, i insisteix que cap dels membres del Plenari no ha pensat en les 
persones. 
 
 
Del Grup Municipal de C’s: 
 
10. Que s’elabori un informe detallat de l’estat d’implementació de totes les 

proposicions aprovades per aquest Plenari, així com de tots els precs 
acceptats per l’equip de govern, i que aquest informe es vagi actualitzant i 
sigui traslladat a tots els grups municipals en els successius plenaris 
mitjançant un document en què es detallin l’estat d’execució de totes les 
propostes, el calendari i els pressupostos. 

 



 

 

El senyor Nicolás Ortiz Cuevas, del GMDC’s, explica que des de l’inici de l’actual 
mandat, l’any 2015, s’han celebrat setze plens ordinaris, durant els quals s’han aprovat 
moltes proposicions presentades pels diferents grups i el Govern també ha acceptat un 
gran nombre de precs. Manifesta que la seva proposició vol promoure la transparència 
i la gestió política i facilitar el seguiment per part dels veïns i veïnes de les iniciatives 
que s’aprovin als plenaris. Tot seguit, llegeix la proposició.  
 
El senyor Manuel Conde García, del GMDPPC, afirma que votaran a favor de la 
proposició en nom de la transparència i de la no opacitat, i per tal que les propostes 
aprovades s’executin. A més, ratifica que no s’ha informat els grups de l’estat 
d’execució de les propostes aprovades per unanimitat o per majoria. 
 
La senyora Núria Carmona Cardoso, del GMDPSC-CP, informa que votaran a favor de 
la proposició. Afegeix que és cert que moltes proposicions presentades pel seu grup, 
aprovades als consells plenaris per la majoria dels grups polítics i sense el vot en 
contra del Govern, han quedat sense respondre. 
 
El senyor Ricard Farin Sanz, del GMDERC-AM, anuncia que votaran a favor de la 
proposició. Destaca que la proposta del GMDC’s es refereix a un problema molt 
profund: la manca d’un rendiment de comptes per part del Govern sobre tot allò que 
s’està fent i que no s’està fent. Pensa que no s’ha cregut mai en els districtes i que és 
un problema que el Plenari de Districte no sigui vinculant. Manifesta, doncs, que això 
va molt més enllà del Districte i del Govern del Districte, però que també és evident 
que el Govern hi podria fer molt més pel que fa a transparència amb els grups i amb la 
ciutadania. Conclou que és cert que els reglaments i les lleis els ho permeten, però 
també que sempre es pot anar molt més enllà per garantir els drets de transparència i 
d’informació pública. 
 
El senyor Gonzalo Puelles García, del GMDDemòcrata, indica que votaran a favor de 
la proposició perquè creuen que la manera de ser eficaços i demanar una millor  gestió 
és veure on van les seves peticions, precs, proposicions i preguntes. Considera també 
que és una manera, ara que s’apropa el final del mandat, que el Govern reti comptes. 
 
El senyor Pau Gonzàlez Val, del GMDBComú-E, assenyala que votaran a favor de la 
proposició, ja que qualsevol pas endavant en transparència és absolutament positiu , i 
avança que es posaran a treballar en l’informe. 
 
Adreçant-se a la senyora Carmona, li respon irònicament que li demanarà un informe 
sobre les àrees a càrrec del seu grup durant els divuit mesos que va ser al Govern, 
sobre aquelles proposicions que suposa que va aplicar de manera molt veloç i precisa.  
 
El senyor Ortiz agraeix el vot favorable de tots els grups. Argumenta que és una 
iniciativa útil i necessària per donar a conèixer la feina que es porta a terme als plens, 
que millorarà la difusió de la institució entre el veïnat i que afavorirà la participació 
ciutadana. Insisteix que serà un mecanisme per enfortir i validar la feina que es fa al 
Districte per als veïns i veïnes. 
 
S’aprova la proposta per unanimitat. 
 
 
Del Grup Municipal d’ERC-AM: 
 
11. Instar el Govern d’Horta-Guinardó a presentar abans de la finalització del 

2018 una línia extraordinària d’ajuts per als habitatges i locals en l’àmbit 
proper al nucli antic d’Horta, per a actuacions particulars d’insonorització i 



 

 

aïllament, i que el veïnat pugui començar a rebre’ls en el primer trimestre del 
2019; a projectar i pressupostar una pavimentació sonoreductora, en tot 
l’àmbit dels carrers Tajo i Lisboa, per poder executar l’obra durant el primer 
semestre del 2019, una vegada finalitzades les obres de la primera fase de la 
superilla, i que de forma paral·lela el Govern municipal desenvolupi 
polítiques i accions per evitar la possible gentrificació que la superilla podria 
comportar   

 
El senyor Xavi Reig Robledo, del GMDERC-AM, exposa que estan a punt d’iniciar-se 
les obres de la superilla en l’àmbit del nucli antic d’Horta, amb la pacificació del trànsit i 
l’arranjament dels carrers de Fulton, Chapí, Horta i Feliu i Codina en una segona fase. 
Considera que les esmentades actuacions comportaran un increment ―encara no se’n 
sap el percentatge, però segur que hi serà― del trànsit, principalment als carrers Tajo  i 
Lisboa i a les vies properes al nucli antic d’Horta, durant les obres i una vegada 
finalitzades. Afegeix que aquest increment del trànsit probablement causarà molèsties 
al veïnat, principalment per l’augment d’emissions contaminants i sorolls.  Tot seguit, 
llegeix la proposició.  
 
El senyor Manuel Conde García, del GMDPPC, expressa que el seu grup s’abstindrà 
per coherència política, perquè està en contra de la superilla però a favor qu e es 
pavimenti amb sonoreductors el carrer Tajo amb el carrer Lisboa. 
 
El senyor Luis Fernando García Egea, del GMDPSC-CP, avança que el seu grup 
votarà a favor de la proposició. Creu que és de sentit comú, la comparteix, i va en la 
línia de defensar el benestar de les persones, la seva qualitat de vida i un entorn i uns 
espais públics a l’altura de les necessitats veïnals. Puntualitza, però, que aquestes 
línies d’ajuts per a habitatges i locals no s’haurien de limitar a Horta, sinó que també 
caldria establir línies d’ajuts per a habitatges, barris i persones que es troben al costat 
de grans eixos viaris, amb una densitat de contaminació acústica tant o més important 
que la d’Horta, i sobretot per als barris i les persones que viuen a la ronda de Dalt, com 
ara els barris de la Teixonera, Sant Genís, Vall d’Hebron, Montbau o la Font del Gos, 
que també pateixen aquesta contaminació acústica i atmosfèrica. Així doncs, 
manifesta el suport a la proposició, però entén que seria susceptible d’ampliar-se al 
conjunt de barris del Districte, molt concretament als de la vora de la ronda de Dalt.  
 
Pel que fa a la superilla, hi estan d’acord, ja que el seu grup va ser un dels que van 
impulsar aquest model, però qüestionen i són crítics amb les maneres de fer del 
Govern, que continua treballant sense diàleg i sense voluntat d’acordar o consensuar 
els elements i les intervencions concretes a la superilla amb tots els agents cridats a 
participar i dir-hi la seva.  

 
El senyor Nicolás Ortiz Cuevas, del GMDC’s, informa que el seu grup s’abstindrà pel 
primer punt de la proposició, perquè entenen que ja existeixen línies de subvencions 
municipals per insonoritzar i aïllar acústicament habitatges, i una línia extraordinària 
per a aquest cas pot provocar discriminacions respecte a altres actuacions al Districte. 
A més, considera que no queda clar quin és l’àmbit de l’actuació. Precisa que  estan 
totalment d’acord amb els punts segon i tercer de la proposició, però que, tot i això, 
s’abstindran. 
 
El senyor Gonzalo Puelles García, del GMDDemòcrata, assenyala que votarà a favor 
de la proposició. Tal com li va expressar al senyor Reig, creu que hi ha una sèrie 
d’ajudes per a habitatges, insonorització i aïllament tèrmic que són suficients. Demana 
al Govern del Districte que posi aquesta informació a disposició dels grups, i en el cas 
que aquestes ajudes generals per a tot el Districte estiguessin exhaurides, el que 



 

 

reclama al Govern és que ampliï aquestes ajudes no només a Tajo i Lisboa, sinó a 
l’àmbit de tot el Districte. 
 
El senyor Víctor Valls Andrés, del GMDBComú-E, manifesta que sempre els exigeixen 
més, en aquest cas en relació amb el procés de debat i participació entorn de quines 
seran les necessitats i prioritats de la superilla.  
 
Admet que el carrer Tajo és un eix important i estratègic pel que fa a la mobilitat 
d’Horta i els barris dels entorns i que quedarà afectat pel trànsit que tindrà després de 
les obres de la superilla. Matisa, però, que fins que no estiguin implantades les 
mesures que ara estan iniciant-se no es podrà valorar quines són les necessitats reals 
d’aquest carrer. Qualifica de repte per al barri i per al Districte dissenyar un carrer Tajo 
on càpiguen tots els usos que s’hi volen incloure: aparcaments, pas del transport 
públic i del vehicle privat, i carril bici. Reitera que és un gran repte per abordar, però 
que no es farà de la manera que demana el senyor Reig, és a dir, sense tenir en 
compte tot el procés de priorització d’actuacions que ja s’ha fet. En aquest sentit, 
anuncia l’abstenció del seu grup a la proposició. 
 
El senyor Reig agraeix els vots a favor i també les crítiques constructives, de les quals 
ha pres nota, i espera veure si realment es poden dur a terme aquestes actuacions, 
perquè entén que són necessàries. 
 
S’aprova la proposta per majoria simple. 
 
 
Del Grup Municipal del PSC-CP: 
 
12. Habilitar de manera immediata els mecanismes que garanteixin la suficient 

dotació pressupostària i la necessària mobilització de recursos per a 
l’execució urgent del projecte de l’escola bressol municipal previst al Pla de 
barris de la Teixonera, amb l’horitzó de la seva efectiva posada en marxa de 
cara al curs 2019-2020 

 
La senyora Núria Carmona Cardoso, del GMDPSC-CP, explica que el Pla de barris de 
la Teixonera es va concebre, principalment, per fer front a les desigualtats socials i que 
estava previst executar-ne una inversió de 15 milions d’euros al llarg del mandat, però 
ara per ara no està sent l’esperat pels veïns i veïnes i no s’han dut a terme la majoria 
d’actuacions previstes. Afirma que no disposen d’informació de dates, ni de pressupost 
executat ni pendent d’executar, ni d’altres dades actualitzades. Indica que el Districte 
d’Horta-Guinardó està afectat per la retallada pressupostària municipal, que suposa la 
baixa de diferents projectes per un import aproximat de 4 milions d’euros . A més, posa 
de manifest que el moviment veïnal del barri de la Teixonera té un seguit de 
demandes, relacionades amb la urgent necessitat de disposar d’una escola bressol 
municipal, el dèficit d’equipaments públics educatius per cobrir la demanda a l’etapa de 
0 a 3 anys i els continuats ajornaments injustificats de diferents pro jectes i 
intervencions previstos al Pla de barris i que encara resten pendents d’executar.  Per 
tot això, planteja la proposició.  
 
En aquest moment, el president informa que, per error, s’ha saltat una petició de 
paraula de la senyora N. M. B., referent al punt 11 de l’ordre del dia, però com que 
també ha demanat intervenir al punt 24, a aquesta persona que no autoritza la seva 
difusió d’imatge li donarà la paraula al punt 24 perquè pugui parlar dels dos temes.  
 
El senyor Manuel Conde García, del GMDPPC, assenyala que el retard pràctic del Pla 
de barris de la Teixonera és una obvietat i que els veïns i veïnes i, especialment, el 



 

 

seu grup han denunciat moltes vegades la necessitat d’una escola bressol que de 
moment no es té la intenció de crear. Així doncs, avança que el seu grup votarà a 
favor de la proposició. 
 
El senyor Ricard Farin Sanz, del GMDERC-AM, manifesta que votaran a favor de la 
proposició, per coherència i perquè ha de ser la prioritat de l’Ajuntament i de qualsevol 
Administració pública apostar per l’educació i sobretot per l’educació de 0 a 3 anys, 
que és l’educació que realment garanteix la igualtat d’oportunitats a tota la ciutadania. 
Recorda que han aprovat la proposta de C’s en què es demana que les proposicions 
no es quedin al calaix, sinó que se’n faci seguiment i el Govern impulsi les que són 
aprovades. Creu que la proposta que els ocupa s’acabarà aprovant i, per tant, demana 
que s’impulsi, perquè així ho vol el veïnat de la Teixonera i així ho entén la majoria del 
Plenari. 
 
El senyor Javier Edrosa Pérez, del GMDC’s, destaca que un dels projectes més 
demanats al Districte és l’escola bressol de la Teixonera. Tanmateix, malgrat que el 
Govern digui que no hi ha retallades, la realitat és que la guarderia no estarà acabada 
en aquest mandat. Reclama que es construeixi l’escola bressol, sense més excuses, 
reprogramacions o reordenacions, perquè el veïnat no es mereix esperar més. A més, 
recorda que el seu grup al Parlament ha presentat diverses iniciatives relacionades 
amb l’educació infantil de 0 a 3 anys, però constata que el Govern destina zero euros a 
aquesta etapa educativa. Finalment, manifesta que el seu grup votarà a favor de la 
proposició. 
 
El senyor Gonzalo Puelles García, del GMDDemòcrata, respon al senyor Edrosa que 
la Generalitat, tot i estar ofegada econòmicament, participa en un 60% a les inversions 
de la ciutat de Barcelona. Expressa que el seu grup votarà a favor de la proposició, 
perquè té el suport de l’Associació de Veïns, el Consell de Barris i la majoria de les 
entitats de la Teixonera. Remarca que, una vegada més, el Pla de barris a la 
Teixonera i Sant Genís ha estat absolutament ineficaç. 
 
El senyor Joan Cela Ollé, del GMDBComú-E, indica que el seu grup s’abstindrà i 
recorda als representants d’ERC i del Grup Demòcrata que des de l’any 2011, quan no 
hi havia 155, estan retallant en escoles bressol: són els dos partits que manen i fa 
molts anys que no destinen recursos a l’educació pública dels 0 als 3 anys, quan són 
els que en tenen les competències. Assegura fermament que seguiran treballant per 
fer l’escola bressol de la Teixonera, tot i ser conscients dels problemes que hi ha 
hagut, com ara la casa del Tutó, que es va comprar i es va tirar enrere.  
 
D’altra banda, recorda a la senyora Carmona que el juliol del 2016, en una proposta 
presentada pel PP sobre la mateixa qüestió, es va abstenir perquè va dir que la 
planificació de les escoles bressol corresponia a la Generalitat. En aquest sentit, 
assenyala que quasi mai parla de la Generalitat, sinó que intenta desgastar el Govern, 
tot i que dubta del rèdit polític que en traurà. 
 
La senyora Carmona contesta al senyor Cela que l’escola bressol no està 
pressupostada ni tenen temps per fer-la i que encara no han creat ni la comissió 
específica del Pla de barris, com els havien demanat tots els grups polítics de 
l’oposició, juntament amb el mateix centre educatiu, reclamat des de l’inici del mandat. 
Opina que el senyor Gerardo Pisarello es va fer un embolic a l’hora de reconèixer 
l’existència del document d’inversions que enumerava propostes de retallades d’obres 
i projectes a tots els barris. Creu que, com que s’ha descobert aquest document, ara el 
Govern va a correcuita a programar alguns dels projectes que van denunciar que no 
es farien, com ara l’escola bressol de la Teixonera, però que ja no hi arribaran a temps 
i segueixen sense respondre. Conclou que a la Teixonera hi ha hagut retallades que 



 

 

el Govern ara anomena «reprogramacions» i que mentrestant les famílies amb fills 
de 0 a 3 anys continuen sense resposta, perquè, per molt que es reprogrami, ara el 
Govern no té temps ni diners per fer l’escola bressol.  
 
S’aprova la proposta per majoria absoluta. 
  
El senyor Lluís Cairell, president de l’Associació de Veïns de la Teixonera, recalca que 
el Govern no té voluntat de fer l’escola bressol de la Teixonera, que encara no disposa 
d’avantprojecte, de projecte, ni de diners. Afirma que la regidora li va assegurar que 
tenien la sort de comptar amb el Pla de barris i que començarien en aquesta 
legislatura. Indica que, parlant amb les mares del barri, li han transmès la seva 
desil·lusió i la idea que tots els polítics són iguals, egocèntrics, amb signes de 
superioritat i engany, i que es nota que no tenen fills. Afegeix que continuarà la 
desigualtat en l’educació, com ha dit un dels presents, i que no es pot pagar ni un P1, 
ni un P2 ni un P3. Informa que la previsió inicial del cost era de 3 milions d’euros i que 
s’havia deixat clar al Govern que la prioritat era l’escola bressol (per davant, per 
exemple, de la Bòbila). Destaca que, per a un barri, l’escola és el més important, però 
que el Govern es limitarà, al Pla de barris, a arbres, bancs, placetes i neteja.  
 
Expressa que les persones enganyen, però al final se’ls nota la personalitat i el treball; 
que el Govern ho té complicat de cara al mandat vinent i que els ha fet aigües l’escola  
bressol de la Teixonera. Recorda que fa pocs dies va parlar amb l’alcaldessa, quan els 
veïns i veïnes de la Teixonera van tenir la sort de rebre un premi de la Guàrdia 
Urbana: li va dir que aquest tema només el portaven els d’Horta i ell li va contestar que 
els d’Horta ni s’assabenten de res ni tenen ganes de fer res.  
 
 
Del Grup Municipal del PPC: 
 
13. El Consell del Districte acorda elaborar un pla d’acció per al control de les 

plagues de rosegadors al Districte, que inclogui presentar un informe, abans 
de finals d’any, amb les actuacions realitzades entre els anys 2015 i 2018 i 
establir les mesures necessàries per al control de les diferents plagues de 
rosegadors, i augmentar els recursos econòmics, materials i humans que  
s’utilitzen al Districte per al control de plagues. 

 
El senyor Carlos Torrubiano Blanco, del GMDPPC, informa que hi ha hagut nombroses 
queixes al Districte per la presència de rosegadors en carrers, places, parcs i jardins. 
Considera que es tracta d’un problema important de salut pública, perquè poden 
transmetre malalties o infectar amb paràsits els veïns i veïnes, amb els infants com a 
principal grup de risc. 
 
Per aquest motiu, i perquè l’Ajuntament és el responsable del control de plagues, 
presenten una proposta que llegeix a continuació.  
 
El senyor Luis Fernando García Egea, del GMDPSC-CP, assenyala que el seu grup 
votarà a favor de la proposició i que no només es tracta de rosegadors, sinó també de 
mosquits, escarabats i altres espècies que estan proliferant a tots els barris de la 
ciutat. Creu que hi ha una plaga de mosquits molt important i que tot respon a una 
mateixa situació de deixadesa, brutícia i acumulació de deixalles i a una manca greu 
de manteniment de parterres, de jardins i de l’espai públic en general. En aquest sentit, 
pregunta si les retallades també arriben al servei de neteja, perquè, segons el veïnat, 
és evident que la situació ha variat molt durant els darrers mesos, que els carrers 
estan bruts i que s’acumulen les deixalles. 
 



 

 

El senyor Xavi Reig Robledo, del GMDERC-AM, indica que el seu grup s’abstindrà. 
Reconeix que les plagues de rosegadors són importants, així com la presència del 
mosquit tigre, considerable als barris del nord, al parc de les Aigües i a la part alta 
d’Horta, i també de les paneroles. No obstant això, pensa que caldria aclarir, com a 
qüestió de salut pública, si, a banda de l’Ajuntament, caldria instar altres institucions a 
actuar per eliminar aquestes plagues. 
 
El senyor Nicolás Ortiz Cuevas, del GMDC’s, afirma que últimament el veïnat del Baix 
Guinardó, a la zona del parc de les Aigües, s’ha queixat molt de l’abundància de rates. 
Expressa que hi ha d’haver una gestió integrada de plagues, no només de rosegadors, 
i que cal invertir en el control, però també en la prevenció, i dur a terme una gestió de 
qualitat dels serveis públics: bona recollida d’escombraries, neteja de carrers, revisió 
del clavegueram o manteniment de parcs i jardins. Conclou que el seu grup votarà a 
favor de la proposició. 
 
El senyor Gonzalo Puelles García, del GMDDemòcrata, anuncia que el seu grup hi 
votarà a favor i lliga la proposta a la millora de la neteja que ha reclamat el veïnat als 
espais de participació. 
 
El senyor Víctor Valls Andrés, del GMDBComú-E, recorda que el Servei de Vigilància i 
Control de Plagues Urbanes de l’Agència de Salut Pública de Barcelona, que existeix 
des de l’any 2006, integra tota la programació relativa a les paneroles, els múrids i 
altres possibles afectacions. Informa que el seu grup votarà a favor de la proposta, 
perquè ja existeixen el programa i les estratègies, tant preventives com d’actuacions 
d’urgència, i l’únic que no demana és on poden donar compte d’aquesta qüestió. En 
aquest sentit, ofereix als grups la propera comissió consultiva d’Ecologia, Urbanisme i 
Mobilitat, si consideren que és l’àmbit corresponent. 
 
El senyor Torrubiano comenta a tots els grups que el 2016 van formular un prec en 
què no només es parlava dels rosegadors, sinó també dels insectes, les aus, etc. 
Considera, però, que no poden preguntar el mateix que fa dos anys, perquè la situació 
ha canviat. A més, comenta que, arran d’un problema a la ciutat, es van incrementar 
els recursos, però que enguany s’han reduït a la meitat, i demana explicacions de les 
actuacions. 
 
D’altra banda, sol·licita al senyor Valls un informe i li recorda que en el Plenari de 
desembre del 2016 el mateix senyor Valls li va dir que aviat li facilitaria aquest 
document. Per tant, espera que ara vagi de debò. 
 
S’aprova la proposta per majoria absoluta. 
 
 
b) Proposicions amb contingut de declaració institucional 
 
No n’hi ha. 
 
 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal Demòcrata: 
 
14. Que s’incorpori la demanda dels veïns de fer compatibles els seus habitatges 

amb la creació d’un parc de gaudi per a tot el Districte, incloent dins del jurat 
una representació de les associacions de veïns de la zona i consensuant  la 
proposta d’actuació. 



 

 

 
El senyor Gonzalo Puelles García, del GMDDemòcrata, exposa que en el mandat 
anterior, seguint el Pla d’actuació del Districte, es van acabar les obres de museïtzació 
del Turó de la Rovira i van començar els treballs d’urbanització  dels carrers de la zona 
(Panorama, Labèrnia…). Afegeix que aquestes obres posaven fi a molts anys d’espera 
i tenien com a objectiu que els veïns i veïnes del Turó de la Rovira gaudissin dels 
mateixos serveis que la resta de barcelonins: enllumenat, voreres, subministraments, 
zones d’aparcament i transport públic. Remarca el treball i el suport veïnal per definir 
un projecte que fes compatible el parc dels Tres Turons, la museïtzació de la bateria i 
el condicionament dels carrers per a l’ús veïnal, i afegeix que els veïns i veïnes, amb el 
seu esforç, van posar les bases per vestir un espai abans precari i convertir -lo en una 
part de la ciutat que busca una trobada entre les zones verdes, les persones i la 
història de Barcelona. Assenyala que, quan falten vuit mesos per finalitzar el mandat, 
es troben amb un concurs d’idees que ni representa la voluntat del Turó de la Rovira ni 
la incorpora en el procés de valoració d’aquestes idees.  Per tot això, planteja el prec.  
 
El senyor Víctor Valls Andrés, conseller de Territori i Sostenibilitat, avança que no 
s’acceptarà el prec: en primer lloc, el GMDDemòcrata confirma amb aquest prec que 
va actuar en contra del planejament vigent en l’àmbit dels carrers del cim del Turó de 
la Rovira i, per tant, els sembla massa agosarat que els ho digui d’aquesta manera.   
 
A més, pel que fa al concurs per a l’avantprojecte del parc dels Tres Turons, destaca 
que la participació ciutadana no només implica el veïnat del cim del Turó de la Rovira, 
sinó també de molts altres barris. Enumera la composició del jurat, format per tretze 
membres: sis representants de l’Ajuntament de Barcelona en el seu conjunt (de totes 
les direccions que pertoquen), un representant de la Federació d’Associació de Veïns i 
Veïnes de Barcelona, dos experts designats també per la Federació d’Associacions de 
Veïns i Veïnes de Barcelona, quatre experts dels col·legis professionals (tampoc no 
són part, sinó que són una part externa, un tercer que també donarà garanties) i dues 
persones en representació de les entitats veïnals federades, com a observadores dins 
el procediment. Per tant, conclou que queden garantits els drets de tots els ciutadans a 
la participació. 
 
El senyor Puelles lamenta que no s’accepti el prec. Creu que era de justícia que, 
després de tants anys, els veïns i veïnes del Turó de la Rovira tinguessin voreres, 
enllumenat i un autobús que els portés a casa. Recorda que els veïns i veïnes del Turó 
de la Rovira són els qui han mantingut aquest espai i l’han cuidat, i , si no fos gràcies a 

ells, estaria completament destruït. 
 
El senyor Valls expressa que el GMDDemòcrata va amagar què va ser aquest 
arranjament: el van anomenar «arranjament dels accessos al cim del turó», i no 

«millora dels carrers de Labèrnia, Maria Labèrnia», perquè no podien . Considera que 
no calia fer aquest tipus d’intervenció tan estructural per millorar les condicions de les 
persones que viuen i viuran allà fins que sigui un parc. 
 
No s’accepta el prec. 
 
 
15. Que el Districte d’Horta-Guinardó, donant sentit a la seva voluntat de 

transparència, informi individualment els veïns i veïnes afectats dels canvis 
que pot comportar l’MPGM del nucli antic d’Horta, plaça Bacardí, carrers 
Campoamor i Salses i àmbits discontinus de les Cases dels Periodistes, i 
que es comprometi a tenir en consideració les al·legacions que s’hi puguin 
presentar. 

 



 

 

El senyor Albert Pérez Garro, del GMDDemòcrata, agraeix primer la feina i la 
companyonia de la senyora Núria Galán durant aquests tres anys de mandat, i afegeix 
que seguiran treballant per tots els barris del Districte. 
 
Afirma que en aquest mandat el Govern municipal ha dut a terme dues accions amb la 
voluntat de protegir el patrimoni d’Horta: una suspensió de llicències d’obra d’un any i 
una modificació del Pla general metropolità. Manifesta que aquestes accions han 
generat confusió i desconeixement entre entitats, veïns i veïnes afectats a la zona del 
nucli antic d’Horta, plaça Bacardí, carrers Campoamor i Salses i àmbits discontinus de 
les Cases dels Periodistes: com que és un pla d’iniciativa pública, l’Ajuntament no està 

obligat a informar de manera individual les entitats i el veïnat afectats. Constata també 
que la materialització d’aquesta modificació pot condicionar de manera  substancial el 
futur d’alguns elements patrimonials d’Horta i que, tot i l’ampliació del termini per poder 
presentar al·legacions, això no garanteix que el Govern municipal prengui en 
consideració les al·legacions que es puguin presentar. Per tots aquests motius, 
formula el prec.  
 
El senyor Víctor Valls Andrés, conseller de Territori i Sostenibilitat, respon que el 
senyor Pérez sap que no es pot acceptar el prec, ja que seria contrari a la norma i 
discriminatori respecte de qualsevol altre procés de planejament que estigui obert a la 
ciutat ara mateix. Explica que hi ha hagut un ampli termini de participació i d’exposició 
d’aquest planejament durant el qual les entitats, les persones i els propietaris han estat 
informats i s’ha debatut àmpliament als diferents barris, i sobretot al d’Horta, on hi ha 
més afectacions. Creu que no s’ha generat confusió, sinó preguntes òbvies que s’han 
de respondre i al·legacions que molt possiblement també s’hauran de respondre, i que 
seran ateses o no si van en concordança amb l’objectiu del mateix pla, que és la 
preservació del patrimoni d’Horta. Tot i això, com que, a banda de les afectacions 
sobre les normatives urbanístiques i constructives, també hi ha algunes finques que 
estan catalogades, anuncia que miraran de comunicar-se directament amb els seus 
propietaris, atès que el nombre d’aquestes finques és molt reduït. 
 
El senyor Pérez reconeix que el procés de participació ha existit i que hi han participat 
no només les entitats, sinó també els veïns i veïnes, però diu que les preguntes que 
s’hi feien deixaven palès que hi havia confusions. Comenta que, en l’última sessió, un 
veí ja va preguntar si s’havia informat individualment els veïns i veïnes, i que han 
recollit aquest dubte per estar segurs que tots els veïns i veïnes són informats, 
sobretot aquells als quals segurament els canvia la catalogació a habitatge de 
protecció oficial, per exemple: si no ho saben, és un fet prou interessant perquè se’ls 
informi individualment.  
 
El senyor Valls argumenta que a ningú se li canvia la qualificació a habitatge de 
protecció oficial si no ve d’una desafectació i, per tant, no hi ha cap canvi que sigui 
preocupant en aquest sentit, sinó que s’atorguen nous drets, si de cas, d’edificabilitat 
en algunes parcel·les que són desafectades. Comprèn el prec, però destaca que no fa 
res més que reiterar la voluntat expressada per ell mateix a la darrera sessió, que és 
oferir aquesta informació més individualitzada a les finques que tindran una 
catalogació dins el catàleg de patrimoni de la ciutat. 
 
No s’accepta el prec. 
 
 
Del Grup Municipal de C’s:  
 
16. Instar el Govern del Districte que apliqui de manera immediata un pla per 

incrementar els mitjans humans i materials per a la vigilància, prevenció i 



 

 

eliminació de pintades i grafits a l’espai públic en zones no autoritzades, i 
que es revisin els protocols d’actuació amb la finalitat d’incrementar el 
nombre de sancions i el seu cobrament, de manera que aquestes pràctiques 
incíviques no quedin impunes. 

 
El senyor Javier Edrosa Pérez, del GMDC’s, informa que, segons el servei de neteja i 
gestió de residus de l’Ajuntament, Horta-Guinardó és un dels districtes més afectats 
pels grafits, pintades i cartells, superat només per Ciutat Vella. Afirma que aquestes 
accions proliferen a tots els elements de l’espai públic (façanes d’edificis, senyals de 
trànsit, persianes, equipaments, mobiliari urbà o infraestructura) i generen una gran 
degradació visual de la imatge del Districte. Per tot això, formula el prec.  
 
El senyor Pau Gonzàlez Val, conseller tècnic, indica que Horta-Guinardó és el cinquè 
districte en nombre d’actuacions de neteja de grafits i pintades i el quart en nombre de 
metres quadrats netejats (segons les dades del servei de neteja municipal, 
actualitzades el 31 d’agost). Així, rebat les afirmacions del senyor Edrosa, però admet 
que el tema els preocupa. 
 
Precisa que en els vuit primers mesos del 2018 a Horta-Guinardó s’han netejat 11.451 
pintades i 28.000 metres quadrats, en façanes, mobiliari urbà o voreres, perquè 
l’Ajuntament no intervé en persianes, monuments o fanals, que són a càrrec d’un altre 
departament. 
 
Reitera que ja hi estan a sobre i no accepten el prec, perquè creu que el lloc per 
parlar-ne és a la Casa Gran, que és qui gestiona el servei. 
 
El senyor Edrosa replica que, no acceptant el prec, el Govern diu que els veïns i 
veïnes s’han de resignar a viure en un districte brut. Considera que es pot fer més per 
mantenir el Districte, però que cal voluntat, i que no n’hi ha prou amb haver netejat 
11.000 pintades. Afegeix que només s’ha de sortir a fora per veure que la seu del 
Districte té pintades i repeteix que cal fer més coses i que no els valen les excuses del 
Govern. 
 
El senyor Gonzàlez insisteix que la neteja és un servei de ciutat, que treballa a tot 
Barcelona, i que el lloc on s’ha de debatre si cal algun reforç específic és la ciutat i no 
el Districte. Remarca que li ha donat dades de com funciona el servei de neteja, que 
funciona bé i que està fent una tasca extraordinària, i que si cal reforçar -lo, això s’ha 
de parlar on toca, que és a la Casa Gran. 
 
No s’accepta el prec. 
 
 
17. Que el Govern del Districte presenti per escrit en aquest proper Plenari 

d’octubre una llista de tots els solars de titularitat municipal a Horta -
Guinardó i que en aquest informe es detalli la relació de les actuacions i les 
obres previstes en cadascun d’ells, els disponibles per a habitatge social, el 
tipus d’edificació i el calendari previst de totes les fases de licitació del 
projecte, de les obres i de terminació i adjudicació dels habitatges 

 
El senyor Javier Edrosa Pérez, del GMDC’s, menciona la preocupació veïnal per la 
manca d’una política eficaç d’habitatge públic per part de l’Ajuntament de Barcelona i 
les poques promocions (o cap) previstes per ampliar el parc públic d’habitatge social. 
Per això, i per facilitar una informació completa i transparent sobre les actuacions que 
preveu dur a terme el Govern als solars de titularitat municipal situats a Horta -
Guinardó, planteja el prec.  



 

 

 
El senyor Víctor Valls Andrés, conseller de Territori i Sostenibilitat, afirma que és un 
prec una mica complicat, perquè demana que presentin una llista abans d’acceptar el 
mateix prec. Recorda que és una tasca que s’està fent a escala de ciutat i que a 
principis de setembre es va convocar una roda de premsa per presentar tots els solars 
on l’Ajuntament ja té iniciats projectes d’edificació d’habitatges. Com que els grups han 
sol·licitat informació a la Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat a l’àmbit de tota la 
ciutat, els demana que restin a l’espera de rebre aquestes dades per poder fer aquesta 
feina de recerca. 
 
D’altra banda, esmenta que ara mateix al Districte hi ha quatre solars amb projectes 
d’habitatge: dos d’habitatge dotacional al carrer de la Murtra, al Carmel; a l’avinguda 
Vidal i Barraquer, a la Vall d’Hebron; a l’avinguda de l’Estatut, a la Clota, així com el 
projecte d’una altra operadora, l’INCASÒL, a la plaça de l’esvoranc del Carmel. 
Conclou que no s’accepta el prec. 
 
El senyor Edrosa critica que el Govern creï un registre de solars privats buits per poder 
expropiar-los i que no sigui capaç de presentar un informe sobre què es farà amb els 
solars públics del Districte que estan buits. Destaca que l’habitatge social va ser una 
de les banderes del grup al Govern durant la campanya electoral per arribar a l’alcaldia 
i que, un cop més, els veïns i veïnes del Districte estan decebuts perquè l’habitatge 
social no arribarà durant aquest mandat. 
 
El senyor Valls respon al senyor Edrosa que faci el relat que més li convingui, com 
estan fent molts altres grups, alguns dels quals de manera sorprenentment 
demagògica, i reitera que disposa de tota la informació presentada en roda de premsa 
a principis de setembre. 
 
No s’accepta el prec. 
 
 
Del Grup Municipal d’ERC-AM: 
 
18. Que el Districte iniciï la primera convocatòria del Premi Jove de Còmic Horta-

Guinardó, per a la prevenció i erradicació de la violència masclista . 
 
El senyor Ricard Farin Sanz, del GMDERC-AM, per contextualitzar el motiu pel qual es 
presenta aquest prec, exposa que durant l’any 2018 s’han registrat 78 feminicidis arreu 
de l’Estat (segons les dades del web Feminicidio.net); que el setembre, amb 14 
feminicidis, ha estat un setembre negre, i que és una xacra que s’ha d’eliminar de 
soca-rel. Creu que és evident que l’àmbit on s’han de prevenir i erradicar aquests 
comportaments és el col·lectiu juvenil: segons l’enquesta d’igualtat i el CIS del 2015, 
un de cada tres joves d’entre 15 i 29 anys d’aquesta ciutat considera acceptable que 
s’impedeixi a la parella de treballar, estudiar o relacionar-se amb amistats, la qual cosa 
és intolerable. Per aquestes raons, formula el prec.  
 
La senyora Elena Tarifa Herrero, consellera d’Ocupació, Comerç, Turisme i Altres 
Economies, expressa que des del Districte estan molt compromesos amb la lluita 
contra la violència masclista, com tot el Consistori municipal i l’Ajuntament de 
Barcelona. Qualifica la iniciativa de molt positiva, sabent també com s’ha desenvolupat 
el Premi Jove de Còmic a Sant Martí. Informa que s’accepta el prec, amb la condició 
que això passi a través del Consell de Dones del Districte, com ha estat el cas de Sant 
Martí. Per tant, proposa  que es presenti la proposta al Consell de Dones, i si aquest hi 
és favorable i vol donar-hi suport, s’estudiarà quan es pot convocar la primera edició 
del premi. 



 

 

 
S’accepta el prec. 
 
 
Del Grup Municipal del PSC-CP: 
 
19. Que el Govern del Districte ofereixi una immediata solució a la urgència 

residencial i social derivada de l’operació de mobbing o assetjament 
immobiliari que pateix un col·lectiu de noranta famílies que s’estan veient 
obligades a abandonar els seus habitatges, corresponents a les finques de l 
número 103 del carrer Letamendi i dels números 37-41 del carrer Mont-ral.  

 
El senyor Luis Fernando García Egea, en nom del GMDPSC-CP, formula el prec i 
agraeix les gestions portades a terme per l’Oficina de l’Habitatge del carrer Llobregós, 
en especial per la seva directora, Claudia Benito, qui va rebre una representació dels 
afectats el 25 de setembre. No obstant això, exigeix que s’ofereixi una defensa dels 
interessos dels llogaters i veïns per evitar que hagin de marxar de casa seva i que 
s’esbrini la situació legal de cadascun d’ells, però que la solució sigui global i igual per 
a tots els veïns i veïnes afectats. 
 
El senyor Víctor Valls Andrés, conseller de Territori i Sostenibilitat, agraeix al senyor 
García que no hagi llegit els seus atesos pel que fa a la qüestió del prec, perquè 
considera que eren una dosi més de la demagògia a què avui els té acostumats el 
GMDPSC-CP. Adverteix als veïns i veïnes que feien servir la seva justa causa, 
demanda i informació per carregar un altre cop contra polítiques que han estat 
principalment derivades de l’acció política dels governs del PP i del PSC respecte a 
l’especulació sobre l’habitatge. Creu que això demostra un cert cinisme per part del 
GMDPSC-CP. 
 
Tot seguit, assenyala que vol informar el veïnat i el conseller sobre les actuacions que 
s’han fet des de l’Oficina de l’Habitatge del Districte en relació amb aquesta qüestió, 
que van conèixer el 31 de juliol de 2018, quan es va rebre per primera vegada  la 
notificació d’aquests veïns i veïnes. Així, explica que el 25 de setembre de 2018, 
segons la cap de l’Oficina de l’Habitatge, es va presentar la documentació que ella els 
va requerir i també havia estat treballant en paral·lel tot el recull de documentació 
interna per fer la valoració jurídica pel que fa a les possibles resolucions. Afegeix que, 
igualment, en funció de la urgència de cada cas, s’està citant els particulars d’aquests 
habitatges per facilitar-los assessorament jurídic i perquè sàpiguen quins són els seus 
drets i com poden afrontar la situació.  
 
Finalment, recalca que estan a la seva disposició per poder atendre’ls no només des 
de la part tècnica, sinó també política d’aquest Districte. Conclou que accepta el prec, 
perquè no s’han llegit els atesos. 
 
El senyor Joaquín Ortiz Cuacos, representant de les famílies afectades, explica que 
els tres edificis pertanyen a un mateix propietari, que estan administrats per Fincas 
Gras Creus (amb domicili social al carrer Roger de Llúria) i que tots els habitatges són 
de lloguer de renda antiga i de protecció oficial. Indica que al juny van saber per una 
veïna que no es renovaria el contracte a ningú i que van consultar l’administrador 
sobre aquest fet inusual, atès que no hi havia hagut mai cap problema per renovar. 
Afegeix que l’administrador els va confirmar la no renovació, sense donar-los cap 
explicació del perquè d’aquesta situació, que suposa que tres generacions de  
persones, de gent treballadora, de la nit al dia es quedaran sense sostre per pura 
especulació. En aquest sentit, destaca que l’administradora els va respondre amb el 



 

 

silenci quan els veïns li van preguntar si es tractava simplement d’especulació i que les 
millores que s’han anat fent de mica en mica al barri reforcen aquesta idea.  
 
Assenyala que els veïns i veïnes han formulat propostes, que consideren dignes i de 
dret, als propietaris, com ara saber què està passant, en quina mesura els afecta, que 
es prorroguin els contractes amb petits augments del lloguer, o que si es fan obres, 
que se’ls respecti el dret a tornar. Denuncia que la resposta ha estat un no rotund, 
taxatiu i sense explicacions, que ha evidenciat la falta de negociació, diàleg i 
comunicació amb un veïnat que fa molts anys que viu als edificis. Pregunta per què 
se’ls nega el dret a saber què està passant, què serà de la gen t gran que té contracte 
indefinit (se’ls garantirà l’habitatge?, se’ls respectarà el dret que els atorga la llei?) i qui 
assegura la veracitat dels resultats de les proves que s’han fet a bigues i ciments (que 
no hagin subornat una empresa perquè digui el que els convé). 
 
Informa que entre les tres finques hi ha noranta persones, de les quals quinze són 
indefinides, i que fins ara n’han marxat deu perquè han arribat a acords. Afirma que 
tanquen els pisos que queden buits amb portes blindades, que en destrossen l’interior i 
que en dos d’aquests habitatges hi han ficat persones que creuen que només hi són 
per intimidar quan hagin marxat tots els veïns i veïnes de contracte i només hi quedin 
els indefinits, les persones grans i vulnerables. Diu que només els donen la solució de 
marxar, però, tal com està la situació actual, no hi ha un lloc per anar: amb els lloguers 
pels núvols, l’atur i el treball precari, és molt difícil assumir aquestes despeses. 
Lamenta que un barri tranquil amb veïnat de tota la vida s’hagi convertit en un barri on 
es viu amb ansietat per la incertesa del futur. 
 
Espera que el Govern, amb la força que la llei li atorga, pugui ajudar -los a resoldre 
aquesta incòmoda situació que, al cap i a la fi, ells no han provocat. Per acabar, 
agraeix als consellers del PSC que hagin presentat el prec i sol·licita al Govern una 
resposta satisfactòria a aquest greu problema. 
 
S’accepta el prec. 
 
 
Del Grup Municipal del PPC: 
 
20. Que es procedeixi a la immediata retirada d’estelades i altres signes 

partidistes ―com llaços grocs― dels edificis municipals i dels espais 
públics comuns del Districte on hagin estat col·locats per la Corporació o per 
tercers sense la deguda autorització formal, i tot això en obligat compliment 
de les sentències dictades en l’àmbit contenciós administratiu . 

 
El senyor Carlos Torrubiano Blanco, del GMDPPC, exposa que la Sala Cinquena del 
Tribunal Superior de Justícia de Catalunya va dictar el 5 de julio l una sentència en què 
indicava que la col·locació d’estelades i símbols partidistes en espais públics suposava 
la privatització de l’espai d’ús comú mitjançant la seva ocupació permanent per un 
element que representa una opció partidista, amb vulneració dels principis 
d’objectivitat i neutralitat institucional; que el Govern del Districte, com a màxim 
responsable d’aquesta institució, ha d’actuar conforme a la legalitat vigent, configurada 
per les vies democràtiques que habilita la Constitució i les lleis que la desenvolupen, i 
que la sentència diu que no s’ha d’acceptar de cap manera que s’imposi per la decisió 
de cap Plenari municipal la col·locació de les banderes i els símbols partidistes en 
edificis i llocs públics. Per tot el que acaba d’exposar, formula el prec.  
 
El senyor Pau Gonzàlez Val, conseller tècnic, respon que no s’accepta el prec i que el 
GMDPPC barreja diferents coses en el mateix prec. Argumenta que hi ha una 



 

 

sentència que demana que un ajuntament que ha col·locat proactivament una estelada 
en un espai públic la retiri, i respon al senyor Torrubiano que en cas que trobin una 
estelada col·locada per aquest Govern a l’espai públic, que no dubtin que la retiraran.  
Insisteix que el GMDPPC barreja l’estelada amb el llaç groc, i afirma que si volen que 
es retiri el llaç groc, ho plantegin a la Junta de Portaveus de ciutat, i igual de 
democràticament que es va decidir que es posava, que aconsegueixin la majoria per 
retirar-lo. 
 
El senyor Torrubiano reitera que la mateixa sentència diu literalment que no s’ha 
d’acceptar de cap manera que s’imposi per la decisió de cap Plenari municipal la 
col·locació de les banderes i els símbols partidistes en edificis i llocs públics. Afegeix 
que no sap a quina confusió es refereix el senyor Gonzàlez i que potser qui es confon 
és el Govern, que se situa clarament en l’àmbit de la no neutralitat institucional. 
Conclou que en jurisdicció existeix la jurisprudència i que Espanya, per bé o per mal, 
té una justícia que funciona, tot i que és lenta. 
 
El senyor Gonzàlez remarca que el senyor Torrubiano segueix barrejant les coses, i li 
insisteix que si troba una estelada col·locada per aquest Ajuntament a la via pública, 
que els ho digui i la trauran. A més, si creu que el llaç groc col·locat per acord 
majoritari de la Junta de Portaveus és un símbol partidista, el convida que els porti als 
tribunals. 
 
No s’accepta el prec. 
 
 
21. Que s’analitzi quines mesures s’han pres des de l’eliminació de l’ús 

d’herbicides amb glifosat i que es reforci el manteniment per eliminar 
adequadament les males herbes i arbustos dels jardins, zones verdes i 
carrers del Districte. 

 
El senyor Carlos Torrubiano Blanco, del GMDPPC, constata les nombroses queixes 
registrades al Districte per la falta de manteniment de les zones verdes i els carrers, 
arran del creixement de les males herbes i els arbustos des que l’Ajuntament va retirar 
els herbicides amb glifosat. Manifesta que està d’acord que el glifosat contaminava el 
terreny, el subsol i els aqüífers i que era tòxic per al medi ambient, i com que des de la 
seva supressió no s’eliminen correctament les males herbes, entén que el protocol 
d’actuació s’hauria d’adaptar a la nova situació. Per aquest motiu, i perquè creu que és 
prioritari ser respectuosos amb el medi ambient i alhora fer un manteniment correcte, 
formula el prec. 
 
El senyor Víctor Valls Andrés, conseller de Territori i Sostenibilitat, assenyala que 
accepta el prec, més que res perquè ja l’estan aplicant, com li sol respondre 
habitualment. Informa que el programa corresponent ja estableix mesures en previsió 
dels efectes quan no s’actua amb agents químics sobre els escoce lls dels arbres o la 
via pública. Explica que han volgut posar la salut de les persones i els animals pel 
davant del fet que no surtin verds espontanis de creixement natural. A més, afirma que 
el verd no és brut, tot i que moltes vegades pot molestar i s’hi ha d’actuar, per la qual 
cosa el programa de no utilització del glifosat ja incorpora mesures i brigades especials 
de neteja. 
 
D’altra banda, esmenta el cas del parc dels Garrofers, a la Teixonera, on darrerament 
s’ha fet una actuació en la línia d’eliminar aquest verd extraordinari. Destaca, però, que 
si no es volen agents químics que maltracten la salut, tothom s’haurà d’anar 
acostumant, sobretot quan hi ha més pluges, a la tardor i a la primavera, a veure el 
verd més crescut del que és habitual. 



 

 

 
S’accepta el prec. 
 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal d’ERC-AM: 
 
22. Quina data exacta es té prevista per a la inauguració del mercat de la Vall 

d’Hebron-Teixonera després de les corresponents obres de remodelació? 
 
El senyor Ricard Farin Sanz, del GMDERC-AM, justifica la pregunta per la manca de 
resposta i una certa opacitat per part del Govern, que a la pregunta del veïnat sobre 
quan està prevista la inauguració del mercat sempre respon que «no ho saben». A 
continuació, formula la pregunta.  
 
La senyora Elena Tarifa Herrero, consellera d’Ocupació, Comerç, Turisme i Altres 
Economies, remarca que han contestat aquesta pregunta diverses vegades, a 
l’Audiència i en aquest mateix Plenari. Informa que encara no poden donar la data 
exacta, perquè s’ha de consensuar, però que les obres s’acabaran a finals de 
novembre i tot seguit s’inaugurarà el mercat, abans de Nadal. Afegeix que quan tinguin 
la data exacta, la comunicaran. 
 
El president constata que el senyor Lluís Cairell havia demanat la paraula en aquest 
punt, però que ara mateix no es troba a la sala. Per tant, es passa al punt següent.  
 
 
Del Grup Municipal del PSC-CP: 
 
23. Per què el Govern del Districte ha estat incapaç d’oferir a les veïnes i veïns 

del Carmel una resposta convincent sobre els motius últims que justifiquen 
la manca de manteniment i funcionament de diferents escales mecàniques i 
l’ascensor inclinat del barri, així com una solució immediata i urgent a una 
situació que es prolonga durant mesos afectant greument l’accessibilitat i 
mobilitat de les persones? 

 
La senyora Núria Carmona Cardoso, del GMDPSC-CP, agraeix primer la presència de 
Silvia Calderón, veïna del Carmel, que ve a parlar de les escales mecàniques. A més, 
està embarassada i és una dels centenars de veïnes i veïns perjudicats que no poden 
pujar per les escales automàtiques i l’ascensor inclinat.  
 
Assenyala que el seu grup entén perfectament que al cap dels anys les escales 
mecàniques i l’ascensor inclinat s’espatllin. Agraeix les disculpes del senyor Gonzàlez, 
però no sap exactament per què es disculpa: perquè s’han espatllat o perquè ara 
immediatament se solucionarà aquest greu problema. Recorda que les escales i 
l’ascensor estan espatllats des d’abans de l’estiu i que s’han posat cinc o sis cartells 
en què es deia que finalitzava la reparació, tot i que no ha estat així. Afirma que les 
disculpes estan molt bé, però els veïns i veïnes volen solucions i que se’ls digui quin 
és el problema. Comenta també la possible falta d’una peça ―no sap quina és ni on 
s’ha d’anar a buscar― i les baralles amb les empreses, que són temes molt 
burocràtics. Reclama que, independentment d’aquestes baralles, arreglin les escales 
mecàniques del Carmel, tan necessàries per a les dones embarassades, la gent gran i 
per a moltes persones que van al CAP del Carmel i que ara tenen moltes dificultats per 
poder-hi accedir. Qualifica la situació de molt intolerable i exigeix que els diguin d’una 
vegada què passa i quan ho arreglaran.      



 

 

 
El senyor Fernando Marín Blanco, conseller de Mobilitat, reconeix que en aquest 
Plenari s’ha parlat molt del tema de l’accessibilitat, de les escales i de si el Govern fa o 
no fa. Prenent com a referència el festival Literatura en Trànsit, que s’està celebrant 
aquests dies al Districte, manifesta que quasi li ha semblat que la senyora Carmona 
feia literatura, amb llicències que han estat eloqüents, a vegades agudes, i moltes 
vegades reiteratives. Li demana una mica més de concisió i no fer tanta demagògia, i 
insisteix en què hi estan treballant: creuen que és una necessitat, han demanat 
disculpes, estan intentant lluitar i han augmentat el pressupost en la nova contracta.  
 
Reitera que han fet una contracta, una auditoria, que no són gratuïtes, per solucionar 
les deficiències. Afegeix que també sancionaran les irresponsabilitats de l’empresa 
que era la responsable del manteniment de les escales. Destaca, com ja s’ha dit, que 
el funcionament correcte del sistema públic d’elevadors és essencial i importantíssim 
per als barris de muntanya. A més, reclama que no es faci tanta demagògia i que 
tothom lluiti en el mateix vaixell: recorda al GMDPSC-CP que ha estat al Govern i que 
sap què és portar unes escales, unes contractes i unes empreses. Conclou dient que 
ja han fet bastant amb l’acte de contrició, les disculpes i l’augment del pressupost i les 
auditories, i que a partir d’aquí hi ha unes solucions, unes respostes i un compromís 
per part de l’empresa que portarà a terme la reparació.  
 
La senyora Silvia Calderón, veïna del Carmel, explica que al juliol va iniciar una 
recollida de signatures en veure que el Govern tenia abandonades les escales del barri 
(el seu sogre havia estat implicat en la lluita veïnal i ella n’ha pres el relleu). Exigeix la 
veritat al Govern i afirma que els va fer enfadar moltíssim la resposta que va donar a 
Betevé quan va parlar sobre el tema per dir que les escales, que estaven aturades des 
de feia més de quatre mesos, es quedarien així fins a finals d’any, havent -hi 
pressupost per al manteniment. Retreu al Govern que li hagi estat igual la situació  
veïnal i l’allau de queixes que es va generar a l’estiu. Assenyala que un veí li ha dit que 
han augmentat en un 25% les visites domiciliàries de metges i infermeres del CAP, 
perquè els veïns i veïnes no poden arribar a l’ambulatori. Ind ica que la bústia virtual 
està pleníssima i que ni tan sols funciona, perquè moltes vegades no deixa posar la 
ubicació correcta de les escales avariades. Afegeix que se sap de memòria els trams 
que s’han tornat a espatllar: el tercer tram de Feijóo, el segon tram d’Agudells i el 
segon tram de Murtra. Creu que les sancions a les empreses no serveixen de res, 
perquè mentrestant els perjudicats són els veïns i les veïnes. 
 
D’altra banda, exposa que ha vingut per denunciar la situació que viuen, tal com es pot 
veure al seu vídeo a YouTube, i que això no s’arreglarà fins l’any vinent, quan guanyi 
un altre partit polític. Acusa el Govern d’haver-los enredat i de tenir una ciutat tan 
bonica més deixada que mai, amb delinqüència i turistes i manters que fan el que 
volen. Finalment, agraeix la invitació als consellers del GMDPSC-CP. 
 
El senyor Pau Gonzàlez Val, conseller tècnic, agraeix a la senyora Calderón la 
intervenció i que faci arribar la qüestió al Plenari. Li recorda que, just quan va 
començar a recollir signatures, es va posar en contacte amb ella, precisament per 
conèixer de primera mà les dificultats que estaven passant, que les coneixien, però 
volien també tenir el punt de vista del veïnat. 
 
Insisteix que durant l’estiu s’ha actuat a tretze escales i sis ascensors, del total de 
trenta-dues escales, nou ascensors i tres inclinats, tot i que reconeix que no ha estat 
suficient perquè algunes de les avaries eren de molt llarga durada. Afirma que el que 
es vol és arreglar-ho com més aviat millor i que l’ascensor inclinat d’Alguer que 
comunica la biblioteca i el CAP és, entre tots els que estan espatllats, l’element 
prioritari. Expressa que es vol arreglar, posar-hi pal·liatius i que l’empresa, en aquest 



 

 

cas Eulen ―que no va fer el manteniment com tocava, fet que es va descobrir en 
canviar el contracte― sigui qui assumeixi aquesta despesa extra que ha suposat 
durant tot l’estiu haver de fer intervencions en aquestes tretze escales i sis ascensors.  
 
Per acabar, anuncia que d’aquí a deu dies, aproximadament, es reuniran amb el 
gerent d’Infraestructures per abordar aquesta qüestió. 
 
 
e) Seguiment proposicions/Declaracions de grup 
 
Del Grup Municipal de C’s:  
 
24. Que s’informi de l’estat d’execució de les demandes contingudes en la 

proposició aprovada en el Plenari de l’1 de març de 2018 en relació amb els 
ascensors i escales mecàniques de la via pública a Horta-Guinardó 

 
El senyor Nicolás Ortiz Cuevas, del GMDC’s, explica que l’1 de març de 2018 tots els 
grups polítics del Plenari van aprovar una proposta del seu grup per a la millora del  
funcionament dels ascensors i les escales mecàniques de la via pública a Horta -
Guinardó, en què es demanava la millora de la informació pública de les incidències, la 
publicació semestral d’un informe en què es detallessin els nivells de disponibilitat de l 
funcionament de cada instal·lació, l’ampliació de l’horari de funcionament perquè fos el 
mateix que el de la xarxa de metro en dies feiners i, finalment, la presentació per part 
del Districte, abans de sis mesos, d’un estudi de les zones prioritàries per  a la 
instal·lació d’ascensors o escales mecàniques. Sol·licita que s’informi de l’estat 
d’execució de les demandes aprovades en la proposta.  
 
El senyor Fernando Marín Blanco, conseller de Mobilitat, insisteix que s’està treballant 
el tema i recorda que el servei al començament es prestava a través de l’IRIS i que ara 
la nova contracta exigeix que s’actuï dins d’uns terminis marcats , que es traslladaran a 
tots els grups en cas que es comuniqui una avaria. 
 
D’altra banda, indica que passarà al senyor Ortiz un seguit de gràfics informatius i que 
es manté l’horari de funcionament entre les set del matí i les onze de la nit, llevat 
d’algun cas en què s’ha ampliat a causa de la demanda veïnal, com al CAP d’Horta del 
passatge de Tossa, que ara estarà obert fins a la mitjanit. 
 
Pel que fa a les prioritats, esmenta que a la Teixonera i a la Font d’en Fargues s’estan 
construint una sèrie de dues escales mecàniques i un ascensor. Afirma que el benefici 
social que generen aquests facilitadors de mobilitat els porta a continuar-ne afegint, 
sempre que sigui possible i que calgui, per unir punts estratègics del Districte, que té 
una orografia complicada. 
 
La senyora N. M. B. informa que ve en representació d’un grup de veïns  i veïnes que 
van presentar un escrit sobre temes de mobilitat, sorolls, etc.: aquest escrit va entrar el 
3 d’octubre i se’n va fer càrrec la secretària de la regidora, però encara no han rebut 
cap resposta. Afegeix que no volen atacar ningú i no entren en els tripijocs polítics , 
sinó que només demanen poder parlar amb l’Ajuntament d’aquestes qüestions.  
 
Menciona les incidències i la neteja molt deficient de l’ascensor del carrer Telègraf, al 
barri del Guinardó. Creu que quan l’ascensor s’espatlla ―ara fa uns quatre mesos que 
ho està― i la gent gran i la que ve carregada no pot desplaçar-se correctament, cal 
buscar solucions pal·liatives, com podria ser habilitar una línia de bus com la 117 que 
pugés fins dalt. Enllaça això amb les queixes de veïnes i veïns del Guinardó i la Font 
d’en Fargues respecte a la nova planificació de la xarxa d’autobusos: no estan en 



 

 

desacord amb el sistema de xarxa, perquè tothom té clara l’orografia de la zona, però 
necessiten que aquests autobusos (el 39, el 55) es mantinguin en tota la seva llargària, 
malgrat que s’afegeixin noves línies, cosa que els sembla molt bé. Argumenta que 
potser a l’Eixample és més fàcil fer transbords, però que a Horta -Guinardó pot 
representar molt de temps. 
 
En referència als sorolls, explica que al barri es fan festes: no s’hi neguen i els 
semblen molt bé, però a la plaça del Nen de la Rutlla s’estan celebrant festes que 
duren fins a les tres o les quatre de la matinada, amb uns decibels impressionants , i 
creu que s’hi ha de fer alguna cosa. Esmenta també les batucades i els xivarris i 
botellons als búnquers: tots els que hi participen baixen després per les escales de 
Telègraf i el veïnat de la zona està enrabiat amb aquest tema. 
 
Recalca que el botellón es fa al mig del parc i que a l’estiu constantment hi ha gent que 
s’instal·la allà i provoca molèsties al veïnat. Demana que el Govern es reuneixi amb 
ells per parlar d’aquests temes i comenta que van anar a l’Associació de Veïns i que 
no els van fer gens de cas. 
 
El president manifesta que això ho hauran de tractar amb l’Associació de Veïns. Tot 
seguit, per al·lusions i perquè l’ha demanada, dona la paraula al Govern per mig minut, 
perquè si aquest grup veïnal ha demanat audiència, ja tindran l’oportunitat de donar -
los resposta. 
 
El senyor Pau Gonzàlez Val, conseller tècnic, assenyala que es van reunir amb 
Mobilitat perquè el gruix de les demandes del veïnat era de temes de mobilitat, i per 
poder donar-los resposta calia fer aquesta reunió prèvia. Com que tenen les seves 
dades i les signatures, es compromet a trucar-los ben aviat per quedar i parlar de totes 
aquestes qüestions. Afirma que hi estan treballant i que creu que es poden entendre 
per millorar tots aquests aspectes que s’han esmentat.  
 
 
Del Grup Municipal d’ERC-AM: 
 
25. Que s’informi de l’estat d’execució del prec acceptat pel Govern en data 6 de 

juliol de 2017 amb el següent contingut: «Que el Govern del Districte treballi 
amb l’Àrea d’Ecologia Urbana per tal d’implementar un canvi d’ubicació de la 
construcció d’aquestes edificacions, complint amb les característiques 
tècniques pertinents. Iniciar els tràmits, si s’escau, i el debat amb el veïnat, 
per a la modificació del PGM per realitzar una permuta d’aquests espais 
afectats amb d’altres de disponibles per a la construcció d’aquests edificis, 
davant la necessitat de reallotjar el veïnat afectat pel projecte urbanístic».  

 
El senyor Ricard Farin Sanz, del GMDERC-AM, vol saber què s’ha fet en la línia de 
buscar o reubicar els pisos dotacionals que han d’anar a l’espai de les zones 
esportives del carrer Tenerife, al barri de Can Baró, justament amb l’objectiu de 
garantir aquest espai verd i d’oci per al barri. Considera que  la pregunta és important 
perquè els hi consta que s’ha votat que la zona de Tallers Muñoz, on suposadament 
es va dir al veïnat de Can Baró que es reubicaran aquests pisos, sigui zona verda, on 
no es pot construir. Indica que és un dels motius pels quals s’han abstingut en la 
proposició relativa al Guinardó. Pregunta quina intenció tenen i què han fet des del 
juliol de l’any passat. 
 
El senyor Víctor Valls Andrés, conseller de Territori i Sostenibilitat, exposa que han 
votat a favor del que demana el veïnat, que és treballar a partir del seu document per 
generar consensos polítics per poder transformar el barri del Guinardó. Puntualitza que 



 

 

avui no han aprovat el document stricto sensu amb les demandes veïnals, sinó 
aquesta voluntat de treballar-lo d’una manera consensuada, conjuntament. Per tant, 
demana al senyor Farin que no barregi els temes. 
 
D’altra banda, recorda que prèviament a la convocatòria del concurs que avui s’ha 
comentat i discutit, el Govern es va comprometre amb les entitats veïnals a trobar una 
solució per a l’emplaçament d’aquests habitatges recollits a l’MPGM del 2010 dels 
Tres Turons, perquè en el lloc on s’havien d’ubicar hi ha uns usos cívics i ciutadans 
que són positius, i així es va valorar. Informa que, arran d’aquest treball i del tr eball 
amb la Plataforma de Can Baró i amb l’Associació de Veïns i Veïnes Joan Maragall del 
Guinardó, en què han estat valorant en diferents reunions quines eren les millors 
propostes, s’ha decidit que el concurs de l’avantprojecte incorpori també la zona de la 
Pedrera Petita de Can Baró, la que estaria situada als Tallers Muñoz, com un dels tres 
espais on es poden ubicar els habitatges. Precisa, però, que això no estarà resolt fins 
que no es tingui l’avantprojecte i el concurs conegut per tothom.  
 
 
26. Que s’informi de l’estat d’execució de la proposició aprovada al Consell 

Plenari de 13 de març de 2017 relativa a la millora de la promoció del comerç 
de proximitat. 

 
El senyor Xavi Reig Robledo, del GMDERC-AM, assenyala que fa un any i mig es va 
aprovar en aquest mateix Plenari una proposició, presentada pel seu grup, per afavorir 
el comerç, que és la principal activitat econòmica del Districte. Menciona que la 
proposició demanava que s’inclogués al web del Districte un directori amb tots els 
comerços de proximitat, per poder localitzar-los fàcilment, per tipus d’activitat, amb un 
mapa interactiu, i que, relacionada amb aquest web, es desenvolupés una aplicació 
per a mòbils i tauletes, i també que hi hagués uns minidirectoris de mà amb tots els 
comerços de proximitat distribuïts a les entitats i per tot el barri. 
 
Demana el seguiment de la proposició per veure quina feina s’ha fet des del Govern en 
aquest sentit i en temes concrets per als barris del Districte, i puntualitza que no es 
refereix a aplicacions com Manzaning, que ja saben que s’ha posat en marxa , tot i que 
no és el que demanaven i es va aprovar fa un any i mig al Plenari. 
 
La senyora Elena Tarifa Herrero, consellera d’Ocupació, Comerç, Turisme i Altres 
Economies, indica que, tal com es va aprovar, s’està treballant tot això, tant en el marc 
del grup de treball de comunicació que es va crear a la Taula de Comerç del Districte 
com dins del Pla de desenvolupament econòmic, que també preveu com una de les 
mesures estratègiques tenir una pàgina web del comerç al Districte. Afegeix que 
aquesta pàgina web encara no està enllestida, però que s’està desenvolupant.  
 
 
Del Grup Municipal del PSC-CP: 
 
27. Que el Govern del Districte informi sobre l’estat d’execució de les diferents 
mesures derivades de la demanda plantejada en la proposició aprovada en el 
Consell Plenari de 15 de maig de 2018 relativa a la creació d’una Comissió 
d’Avaluació per a cada Pla de barri. 
 
El senyor Luis Fernando García Egea, del GMDPSC-CP, explica que demanen el 
seguiment de la proposició perquè els plans de barri de Sant Genís i la Teixonera 
continuen igual, en paraules del mateix veïnat. Insisteixen que el Govern del Districte 
informi sobre l’estat d’execució de les diferents mesures derivades de la demanda 
plantejada en la proposició presentada pel seu grup i aprovada en el Consell Plenari 



 

 

de 15 de maig de 2018, en el sentit d’instar la regidora a crear  una comissió 
d’avaluació per a cada Pla de barri ―l’última ocurrència ha estat treure’s del barret el 
grup impulsor just quan està acabant el mandat―, una comissió que hauria d’estar 
presidida per la regidora i de la qual formarien part els grups municipa ls i les entitats. 
Manifesta que la Comissió tindria com a tasca valorar l’estat d’execució del Pla de 
barris i fer-ne un seguiment detallat i real (per exemple, pel que fa al pressupost, si és 
que en té, que ja ho dubten), i que quan es va presentar la proposició, es necessitava 
o s’exigia que el Govern lliurés als grups municipals, en el termini d’un mes, un informe 
sobre l’estat d’execució amb el detall de les actuacions previstes, les dates d’inici i de 
finalització, el pressupost executat i pendent d’executar, així com un calendari. 
Conclou que ara a l’octubre no hi ha ni rastre de la comissió, ni tenen cap informe, i 
constaten un cop més la manca total i absoluta de respecte per les entitats i els veïns  i 
veïnes de Sant Genís i la Teixonera. 
 
El senyor Pau Gonzàlez Val, conseller tècnic, qualifica de bastant surrealista que el 
GMDPSC-CP digui que s’han tret del barret un grup impulsor que fa mesos que 
treballa per la definició de les prioritats dels barris, per destriar quines mesures 
s’impulsen i quines no, i que és un espai compartit entre la ciutadania i el Govern. El 
que van dir, afirma, és que en comptes de crear l’enèsima comissió de seguiment que 
se’ls demanava, el que farien seria afegir els grups als espais que ja existien.  

 
D’altra banda, retreu al GMDPSC-CP que parli de falta d’informació quan està al 
Consell d’Administració de Foment de Ciutat, on es repassen totes i cadascuna de les 
intervencions que està fent Foment de Ciutat al Pla de barris. Tot seguit enumera 
algunes mesures de política social que s’estan duent a terme amb despesa corrent: les 
millores a les places Teixonera i Isop, als jardins dels Garrofers i a la Casa Teixonera; 
la intervenció al carrer Tir, que ha de començar en deu dies; el carrer Olvan, els 
entorns del casal de gent gran i els entorns de Can Soler, i la bressol de la Teixonera, 
que està en marxa. Respon al GMDPSC-CP que ha passat d’abstenir-se en una 
proposició del PP que no era viable complir a demanar ara el mateix només pel fet 
d’haver sortit del Govern. Finalment, afirma que el Govern segueix on està, amb la 
coherència de voler fer una escola bressol a la Teixonera, d’impulsar-la gràcies al Pla 
de barris, però amb uns marges de temps que són els que la legislació i la contractació 
els permeten. 
 
 
Del Grup Municipal del PPC: 
 
28. Que s’informi en quina situació es troba el projecte per adaptar l’estació de 
Maragall a les persones de mobilitat reduïda als accessos, contingut en la 
proposició aprovada en el Consell Plenari del 5 d’octubre de 2016 . 
 
El senyor Carlos Torrubiano Blanco, del GMDPPC, recorda la proposició presentada 
pel seu grup al Plenari del 5 d’octubre de 2016 en què es demanava que es 
prenguessin les mesures necessàries perquè el Govern de la Generalitat de Catalunya 
es comprometés a executar, com més aviat millor, el projecte existent per adaptar 
l’estació de Maragall a les persones de mobilitat reduïda, tant als accessos a les línies 
4 i 5 com al transbordament. 
 
Expressa que el Govern de la Generalitat està situat en l’immobilisme per a tot allò que  
no sigui el procés i que el desenvolupament social, econòmic i de les infraestructures 
està paralitzat per un Govern que té com a acció política exclusivament la 
independència i una activitat legislativa inexistent. 
 



 

 

Creu que l’adaptació de l’estació de Maragall (amb un pressupost de 10 milions 
d’euros, per a una de les estacions amb més usuaris del Districte i una de les tretze 
que queden pendents d’adaptar) és molt important. Per això, sol·licita al Govern que 
segueixi insistint perquè es compleixin els compromisos adquirits, per tenir tota la 
xarxa de metro adaptada l’any 2020, i, en concret, l’estació de Maragall, com reclamen 
des de fa anys als successius governs del PSC, CiU i BComú. 
 
La senyora Beatriz Martínez Alonso, consellera d’Ocupació, Comerç, Turisme i Altres 
Economies, corrobora que l’adaptació de l’estació de metro de Maragall és 
competència de la Generalitat. No obstant això, també consideren que l’adaptabilitat 
d’aquesta estació és una prioritat, i han parlat amb la Generalitat perquè tingu i en 
compte aquesta estació i que pugui ser la propera que s’adapti. Informa que, segons la 
Generalitat, s’està tancant la revisió del projecte per tal de licitar -lo entre finals del 
2018 i principis del 2019. Avança que l’Ajuntament ha demanat que s’ampli ï el projecte 
incorporant un ascensor al vestíbul de l’avinguda Borbó i aquesta proposta està en 
converses per veure’n la viabilitat econòmica. Finalment, remarca que és tota la 
informació que poden donar com a Ajuntament, atès que tot el que poden fer és 
preguntar i fer pressió, ja que no és la seva competència.  
 
 
E) Declaracions institucionals 
   
No n’hi ha. 
 
 
Un ciutadà ha sol·licitat la paraula per parlar sobre l’abandonament de l’Ajuntament al 
Carmel. 
 
El senyor I.M.A., veí del Carmel, explica que es vol queixar de les escales del Carmel, 
com ha fet la senyora Silvia Calderón, i de dues coses més. Pel que fa a les escales, 
entén que es puguin fer malbé, però opina que és una vergonya que es trigui un, dos i 
tres mesos a reparar-les. Afegeix que si les escales de Montjuïc es fan malbé, 
s’arreglen el mateix dia. Aleshores, considera que no és un tema de contractes  i que 
les avaries s’han de poder arreglar amb caràcter d’urgència. 
 
Tot seguit fa referència a la situació a la plaça Pastrana. Creu que cap dels membres 
del Plenari no viu al Carmel, ni agafa el metro ni surt a aquesta plaça. Afirma que el 
barri del Carmel ja està al nivell ―sense voler faltar― del Raval i que li agradaria que 
els membres del Plenari hi fessin una volta cap a les vuit del vespre i preguntessin a la 
gent. En aquest sentit, manifesta que els avis surten del supermercat i els roben (als 
autobusos i a la plaça Pastrana) i que ell mateix ha d’anar a buscar la seva parella al 
metro perquè té por. A més, assegura, perquè li ha dit un sergent de la Guàrdia 
Urbana, que a la nit només hi ha tres cotxes per les zones del Carmel, Sant Andreu i 
Horta-Guinardó. 
 
Per acabar, demana que es preocupin pels problemes importants del barri i que pensin 
en la gent que no pot sortir al carrer i que té por.  
 
El senyor Pau Gonzàlez Val, conseller tècnic, respon, sobre les escales, que té tota la 
raó, però que no s’estan traient responsabilitat, sinó explicant per què s’ha arribat a la 
situació actual. Reitera que hi havia una empresa contractada des del 2013 o el 2014 
que no estava fent bé la seva feina, i que quan es va detectar això, es va actuar per 
reparar aquest estiu tretze escales i sis ascensors. Precisa que és cert que no ho han 
arreglat tot, i per això ha començat el Plenari demanant disculpes, perquè això suposa 
una situació molt desfavorable per a qualsevol persona que es mogui pel Carmel.  



 

 

 
A continuació, puntualitza que una de les escales de la ciutat que estan espatllades 
des de fa més temps és la de Baixada de la Glòria, directa al Park Güell, amb una 
reparació que encara trigarà. Per tant, indica que les avaries afecten totes les escales, 
perquè el manteniment no s’estava efectuant correctament. Aclareix que posa 
l’exemple de la Baixada de la Glòria pel fet que es tracta d’un espai utilitzat tant per 
vianants del barri com per visitants i turistes. 
 
Respecte a la plaça de Pastrana, informa que des de l’inici del mandat han posat en 
marxa un pla integral amb Neteja, amb la Guàrdia Urbana, els Mossos, els Serveis 
Tècnics, etc., i que fins i tot la mateixa plataforma que els reclamava intervenir en 
aquesta plaça, a l’últim Consell de Prevenció del Districte, els va felicitar per la feina. 
Explica que, casualment, el dia abans de la baralla que s’ha difós tant per Internet, ell 
mateix, el gerent del Districte i l’intendent de la Guàrdia Urbana van estar a la nit de 
patrulla pel Districte visitant punts que entenien que era important veure com 
funcionaven de nit: van començar a les onze de la nit i s’hi van estar fins a les tres o 
les quatre de la matinada, i un dels llocs on van anar va ser la plaça Pastrana. Així 
doncs, afirma que hi estan molt a sobre i que s’hi impliquen. Tanmateix, com a 
persona que ha viscut uns quants anys al costat del Boca Nord, creu que tampoc no 
s’ha d’estigmatitzar la plaça. 
 
Pel que fa a la Guàrdia Urbana, assegura que durant aquest mandat s’ha contractat 
molt de personal perquè és una de les necessitats que té la ciutat, ja que, per tal que 

una ciutat tan gran i tan densa funcioni, es necessiten uns serveis públics de qualitat . 
Així, explica que s’ha fet un pla de recursos humans i que s’ha prioritzat la Guàrdia 
Urbana. Reconeix que a la nit funciona amb unes unitats que no van per districtes i  
això, segurament, s’haurà de replantejar conjuntament amb el veïnat. Per acabar, 
anuncia que abans de final d’any posaran en marxa la policia de barri i, per tant, hi 
haurà un referent de la Guàrdia Urbana del Districte a cadascun dels barris, destinat a 
atendre la ciutadania com es mereix. 
 
En no haver-hi altres assumptes a tractar, el president aixeca la sessió a les 22.07 h.  

 

 


